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Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Да ўвагі!
Õòî õî÷à íàáûâàöü ãàçåòó  
¢ îô³ñå ðýäàêöû³ — ÷àêàåì!

Íà ïðàñòîð,  íà øûðîê³ ðàçëîã 
Âûõàäç³,  ìîé íàðîä,  ãðàìàäîþ...

ßêóá ÊÎËÀÑ

ПЕЧАЛЬНАЯ ИСТОРИЯ

Трывожныя дні Беларусі.

Ведаем, многім прыхільнікам “Народнай Волі” 
неабходна прадоўжыць падпіску на верасень  

і на наступныя месяцы.
Зрабіце гэта, калі ласка, да 28 жніўня. Не спазніцеся!

ГАЗЕТА – ЧЫТАЧЫ

На протестующих  
направляли технику, включали 

водометы, взрывали 
светошумовые гранаты…

Как в шестой раз прошли выборы 
Президента Республики Беларусь

9 августа в Беларуси выбирали 
Президента страны. Участки открылись в 
8 утра, но в 20.00 закрылись не все. После 
окончания голосования из-за образовав-
шихся очередей некоторые продолжили 
работать.

На протяжении всего дня в стране 
очень плохо работал интернет: пользова-
тели жаловались, что невозможно отпра-
вить сообщения в мессенджерах или про-
читать новости на интернет-ресурсах. По 
этой же причине журналистам многих 
СМИ тяжело было предоставлять поль-
зователям оперативную информацию. 
Кстати, в Минске задержали журналистов 
российского телеканала «Дождь».

С утра стали поступать сообщения о 
том, что на въездах в Минск сотрудники 
ГАИ и военные с автоматами проверяли 
многие автомобили.

В течение дня по улицам столицы 
курсировала спецтехника: автозаки, водо-
меты, автобусы с силовиками.

В течение дня очереди на некоторых 
участках росли. У средней школы №32 
(Камайская, 18) люди стояли в очере-
дях несколько часов, а еще там дежури-
ли ОМОН, автозаки и микроавтобус без 
номеров. Лидия Ермошина заявила, что 
очереди на участках – это провокация, 
организованная протестным электора-
том, но не везде. На Камайской, по ее сло-
вам, очереди образовались из-за неточ-
ных данных, которые подали в комиссии 
товарищества собственников. В итоге 
участки тут закрылись после 22 часов.

Пользователи сообщали, что на участ-
ках не хватает бюллетеней, независимые 
наблюдатели рассказывали о возможном 
превышении максимальной явки, а кое-
где даже устраивали перерывы для дезин-
фекции участков.

В итоге после 20.00 не закрылся и уча-
сток в школе №23 в Сухарево.

Голосование продолжалось и в других 
местах. Многие люди оставались ожидать 
озвучивания результатов голосования 
возле своих участков. Таких избирате-
лей было много в Малиновке, Сухарево, 
Серебрянке и в других микрорайонах 
столицы – у некоторых школ находи-
лось до 200−300 человек. Спустя какое-
то время собравшиеся стали выражать 
недовольство результатами голосования 

в итоговых протоколах комиссий. А на 
некоторых участках протоколы так и не 
вывесили. Многих членов избирательных 
комиссий развозили с участков сотруд-
ники милиции – собравшиеся провожа-
ли их криками «Позор!». На некоторых 
участках дежурили автозаки и сотрудни-
ки ОМОНа.

Тем временем силовики 
перекрыли центр Минска

В городе находилось много спец-
техники, сотрудников милиции и воен-
нослужащих внутренних войск. Были 
закрыты станции метро «Октябрьская», 
«Купаловская», «Немига», «Молодежная», 
«Фрунзенская».

Вечером и ночью по всей стране 
наблюдались большие проблемы со свя-
зью. Сайты интернет-изданий не откры-
вались, не работали мессенджеры и 
популярные международные сервисы. В 
Минске не работали службы такси.

Постепенно протестующие стали сте-
каться в центр, в район улицы Немига и 
проспекта Победителей, пытаясь попасть 
к стеле «Минск – город-герой». Многие 
шли в центр города пешком, многие 
добирались на автомобилях, периодиче-
ски подавая сигналы.

Около 21.30 протестующих стали 
задерживать в центре – возле гостиницы 
«Планета».

Несколько сотен человек выш-
ли на проезжую часть проспекта 
Победителей: одна группа – в районе 
Дворца спорта, вторая – на перекрестке 
с улицей Мельникайте. Площадки возле 
гостиницы «Юбилейная», а также возле 
Дворца спорта были полностью запол-
нены людьми.

На проспекте Победителей в Минске 
прошли жесткие задержания: силовики 
выпрыгивали из автозаков и задержи-
вали людей. Люди жаловались, что им 
в лицо распылили перцовый газ, хотя 
удостовериться в этом журналистам не 
удалось. Силовики использовали свето-
шумовые гранаты.

После 22.00 на проспекте Победителей 
началась зачистка – две шеренги бойцов 
ОМОНа со щитами двигались навстречу 
друг другу.

Возле стелы «Минск – город-герой» 
произошла стычка протестующих с 
ОМОНом. Собравшиеся на склонах и 
у гостиницы «Планета» скандировали 
«Милиция с народом!», «Верым, можам, 
пераможам!», «Один за всех, и все за 
одного!». Сюда подогнали автозаки.

Около 23.00 появилась информация о 
пострадавших. На проспекте Машерова – 
в районе магазина BigZZ – автозак въехал 
в толпу протестующих, стоявших на про-
езжей части, рассказали очевидцы. По их 
словам, пострадали три человека. У одно-
го из них травмы очень серьезные.

Были и те, кого ранило осколками 
светошумовых гранат или, возможно, 
резиновыми пулями. Журналисты слы-
шали на проспекте Победителей звуки, 
похожие на выстрелы, проспект был оку-
тан дымом.

Ночью ни в милиции, ни в «скорой» 
информацию о пострадавших не коммен-
тировали.

После 23.00 собравшиеся на про-
спекте Победителей – их было несколько 
тысяч – зажгли фонарики на мобильных 
телефонах.

Около 23.30 склоны возле стелы и 
музея на проспекте Победителей очисти-
ли от людей.

«Стенка на стенку»
На Машерова митингующие и сило-

вики вышли «стенка на стенку»: демон-
странты пытались перегородить дорогу 
мусорками, возводили баррикады.

Жесткие стычки протестующих с 
силовиками прошли на Немиге.

После того как протестующих вытеснили 
с проспекта Победителей, они поднялись по 
улице Ленина к проспекту Независимости, а 
затем – к площади Победы.

Еще одна группа протестую-
щих собралась на перекрестке улиц 
Богдановича и Купалы, их вытеснили 
в сторону бывшей ВДНХ, предвари-
тельно бросив светошумовые гранаты.

До глубокой ночи в городе стоял 
гул: машины сигналили не прекращая. 
На мосту через Свислочь на улице 
Богдановича люди выходили из машин, 
некоторые забирались на крыши, повсе-
местно звучала песня «Перемен».

Могилев
В Могилеве недовольные итогами голо-

сования собрались возле ТЦ «Атриум». 
Около 21.00 людей стали задерживать. По 
приблизительным оценкам, в Ленинский 
РОВД силовики доставили более 30 человек 
– в автозаках и автобусах. Среди задержан-
ных – гражданин Германии, а также жур-
налистка TUT.BY Анжелика Василевская. 
Спустя несколько часов ее отпустили из 
РОВД.

Гродно
В Гродно люди начали собираться 

на площади Советской после закры-
тия избирательных участков. К 21.30 
в центре города появился ОМОН и 
автозаки. Через несколько минут нача-
лись задержания. К этому моменту на 
площади находилось около 500 чело-
век. Задержали и корреспондента TUT.
BY Ольгу Комягину – спустя несколько 
часов ее отпустили.

Брест
В Бресте люди собрались на пеше-

ходной улице Советской и на проспекте 
Машерова. И здесь не обошлось без задер-
жаний и стычек с силовиками. В какой-то 

момент из толпы в милицию бросили 
бутылку, которая разбилась о щит одного 
из милиционеров. Собравшиеся расце-
нили это как провокацию. Колонну про-
тестующих – она в какой-то момент рас-
тянулась по всей ширине проезжей части 
проспекта Машерова на 150−200 метров 
– вытеснили на тротуары. Корреспондент 
TUT.BY видел, как протестующие бро-
сили в ОМОН пластиковую бутылку с 
водой, ОМОН поднял ее – и бросил в 
протестующих. Со стороны колонны в 
милицию летели бутылки и палки.

Гомель
В Гомеле после закрытия избиратель-

ных участков группы горожан, по боль-
шей части молодого возраста, собира-
лись на центральной площади Ленина и 
площадке возле цирка. Милиция и люди 
в штатском с автозаками охотились на 
протестующих. Очевидцы рассказыва-
ли о двух больших «хапунах» и побеге 
от них. Двигаясь по улице Советской, 
протестующие скандировали: «Жыве 
Беларусь!», «Верым, можам, перамо-
жам!». Проезжающие машины сигнали-
ли. Правозащитники сообщают о трех 
десятках задержанных только в област-
ном центре.

Витебск
В Витебске протестующие собрались у 

площади Победы. Около 20.00 силовики ста-
ли их оттеснять, но люди не уходили, рас-
тянувшись по тротуарам центральных улиц. 
Здесь также задерживали демонстрантов.

Но некоторые силовики вели себя 
миролюбиво. Один из омоновцев уго-
варивал молодежь: «Ребята, идите уже 
по домам. Хватит драйва на сегодня. 
Поймите, мы не хотим никого забирать. 
Не провоцируйте».

Полоцк
В Полоцке тоже проходили задержа-

ния. Больше сотни людей собралось на ули-
це Горького в Бобруйске – их разогнали. 
Выходили люди на улицу и в Солигорске 
– по словам очевидцев, в парке Четырех 
стихий напротив здания «Беларуськалия» 
собралось больше 1500 человек.

                         ***
Против итогов выборов, которые объявля-

ли участковые комиссии, но которые, по мне-
нию многих избирателей, были сфальсифици-
рованы, протестовали также в Новополоцке, 
Волковыске, Барановичах, Кобрине, Жодино, 
Молодечно и других местах.

(По информации TUT.BY.)

ТАМ, В РЕГИОНАХ
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Победил Лукашенко или Тихановская?
По предварительным данным Центральной 

избирательной комиссии, которую вот уже 
более 20 лет возглавляет Лидия Ермошина, 
на выборах победил Александр Лукашенко. 
Он якобы набрал 80,23% голосов, Светлана 
Тихановская – 9,9%.

А вот предварительные данные, которые 
обнародовала платформа «Голос»: за Светлану 
Тихановскую проголосовали более 80% ее уни-
кальных пользователей. По состоянию на 22.00 
9 августа на платформе было зарегистрирова-
но 1.180.084 уникальных пользователя.

Что и говорить, на серьезные раздумья 
наводят итоги голосования в самых разных 
местах. Вот протокол результатов голосо-
вания по участку №21 г.Минска. Документ 
был вывешен на входе после окончания 
подсчета голосов. Согласно ему, результа-
ты следующие:

Дмитриев – 23 голоса;
Канопацкая – 19;
Лукашенко – 438;
Тихановская – 1725;
Черечень – 19.
А вот цифры протокола избирательной 

комиссии участка №40 в деревне Тарасово 
Минского района. Досрочно здесь проголосо-
вало примерно четыре процента избирателей. 
Окончательный результат такой:

Дмитриев – 12 голосов;
Канопацкая – 12;
Лукашенко – 153;
Тихановская – 1266;
Черечень – 10.

Да, эти и многие другие факты не могут 
не навести на мысль, что кандидатам в пре-
зиденты целесообразно было бы потребовать 
сверки бюллетеней по большинству участков. 
Странно, что по нашему законодательству 
только они имеют такое право.

Федор КОЗУБОВСКИЙ.

Ці верыце вы ў справядлівы 
падлік галасоў?

БЛІЦ-АПЫТАННЕ

ОФИЦИАЛЬНО

ПРАТЭСТ

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

Віктар КаЗьКО, пісьменнік, лаўрэат 
Дзяржаўнай прэміі імя Я.Коласа:

– Не веру. Я жыву на ўзбярэжжы Свіслачы і 
да поўначы слухаў крыкі моладзі “Ганьба!”, чуў 
выбухі шумавых гранат. Кажуць, вельмі шмат 
пацярпелых ад гумовых куль, ад слезацечных 
газаў і вадамётаў… Увогуле, у мяне пасля 
выбараў склалася дзіўнае ўражанне. Тыя, хто 
гадзіць у штаны, больш за ўсё баіцца, каб гэтыя 
штаны не выставілі напаказ усім. Дык вось 
тыя, хто праводзіў выбары, выставілі свае 
“штаны” напаказ усяму свету. І ўсяму свету тыя 
“штаны” смярдзяць. Колькі мы перад выбарамі 
наслухаліся хлусні, наглядзеліся, як проста 
на вуліцах адбываліся хапуны! Больш за ўсё 
прыгнятае бездапаможнасць – нібы сядзіш у 
цёмным склепе, і няма выйсця. Як у вайну хто-
ніхто сядзеў, ратуючыся ад акупантаў. І ў нас 
нейкая акупацыя – розуму, думкі, сумлення.

Пятро КраЎЧаНКа, першы міністр 
замежных спраў рэспублікі беларусь:

– Без каментарыяў.
Генадзь лЫЧ, доктар эканамічных навук, 

акадэмік Нацыянальнай акадэміі навук:
– Я ў агучаныя Цэнтрвыбаркамам лічбы не 

веру. Не веру! Бо людзі з пратэстнымі настроямі 
як ніколі актыўна ішлі на ўчасткі. Відно, у 
многіх былі пэўныя спадзяванні. І гэтых людзей 
было столькі, што галасоў супраць дзейснага 
прэзідэнта павінна было быць значна больш.

аляксей МараЧКІН, мастак:
– Гэтыя выбары праходзілі на вачах 

усяго народа. Усе бачылі, як хапалі і садзілі 
актывістаў і кандыдатаў у турмы. За 26 гадоў 

улада навучылася фальсіфікаваць, ведае, як гэта 
зрабіць. Скажам, гэтымі днямі я знаходзіўся 
ў вёсцы Забалаць пад Смалявічамі. І там 
было дадзена ўказанне – каб на датэрміновых 
выбарах прагаласавала не менш за 40 працэнтаў 
выбаршчыкаў. І такія ўказанні, думаю, пайшлі 
па ўсёй Беларусі. І ўсе службы на вушах стаялі, 
каб выцягнуць тыя 40 працэнтаў. Таму веры ў 
мяне няма абсалютна.

Юрый НесЦЯрЭНКа, музыкант:
– Я быў назіральнікам ад кампаніі “Права 

выбару” на выбарчым ўчастку №14 Магілёва. 
Размаўляў з сябрамі камісіі, з людзьмі. Дык 
яны казалі, што ўкід бюлетэняў рабіўся самым 
бессаромным чынам. Прыходзіла галасаваць 
20–30 чалавек – пісалі 300. А што рабілася 
напярэдадні?! У Магілёве ўсіх актывістаў 
паарыштоўвалі – хапалі на вуліцах без усякага 
папярэджання. А што робіцца ў Мінску – проста 
не паддаецца разуменню. Для мяне відавочна, 
што большасць людзей галасавала супраць 
Лукашэнкі. Адкуль гэтыя 80 працэнтаў? Гэта ці 
манія велічы, ці нейкія іншыя анамаліі…

андрэй саВІНЫХ, старшыня пастаяннай 
камісіі па міжнародных справах Палаты 
прадстаўнікоў Нацыянальнага сходу:

– Я – верю. Мои встречи в трудовых кол-
лективах в городе Минске показывали, что 
подавляющее большинство людей полагают, 
что вектор развития Беларуси является пра-
вильным. И по большому счету связывают 
этот вектор с личностью первого президента 
Республики Беларусь.

Апытанне правёў Антон ЗАГОРСКІ.

Лукашенко  
об уличных акциях…

Александр Лукашенко прокомментиро-
вал ситуацию вокруг прошедших после пре-
зидентских выборов несанкционированных 
уличных акций. По информации БЕЛТА, он, 
отвечая на вопросы журналистов, подчер-
кнул, что ответ на неправомерные действия 
будет адекватный и разорвать страну никто 
не позволит.

«То, о чем я говорил, это все подтверж-
дается. Если кто-то не верил, то он сей-
час в это поверил. То есть нам пытаются 
эту заварушку подкинуть. Я предупреждал: 
майдана не будет, как бы кому-то этого 
ни хотелось. Поэтому надо утихомирить-
ся, успокоиться, – отметил белорусский 
лидер. – А родителям третий раз говорю 
посмотреть, где их чадо, чтобы не было 
потом больно. Чтобы не ахали, не охали. 
Ранены где-то около 25 ребят из ОМОНа. 
Есть переломы рук, ног. Специально, целе-
направленно били по этим ребятам. Они 
ответили. Чего теперь рыдать и плакать? 
Поэтому ответ будет адекватный. Страну 
разорвать мы не позволим».

Александр Лукашенко рассказал, что, 
собирая по крупицам информацию нака-
нуне, уже было видно, что может быть. 
«Конечно, это не то, что хотелось (органи-
заторам акций. – Прим. белТа). Хотелось, 
как я говорил, разжечь пожар в центре 
Минска, хватать головешки и разбрасы-
вать по всему Минску. Конечно, это у них не 
получилось. Где-то, может, и мы допустили 
какие-то ошибки, где-то были промахи. Я 
тоже честно признавался, что мы еще не 
все знаем, чего они хотят», – поделился 
глава государства.

Президент привел факты, о которых ему 
доложили буквально этим утром. «По одно-
му разговору мы видим кукловодов. Одна 
из линий этих кукловодов – Чехия. Сегодня 
уже из Чехии управляют нашим объединен-
ным штабом, где, простите меня, сидят 
эти овечки, ничего не понимая, что от них 
хотят. Я поручил выдать эту информацию 
в СМИ, чтобы увидели, чего они хотят. Они 
продолжают наседать, продолжают требо-
вать: выводите людей на улицу и ведите 
переговоры с властями о добровольной сдаче 
власти», – заявил Александр Лукашенко.

«То есть Лукашенко, находящийся во гла-
ве вертикали власти, во главе государства 
добровольно при 80% голосов должен пере-
дать им власть. Это оттуда (из-за рубе-
жа. – Прим. белТа) идут команды. Надо 
отдать должное местным нашим – они воз-
мущены до предела и говорят: да это невоз-
можно, в Беларуси не та ситуация, чтобы 
вести переговоры, – рассказал Президент. 

– В общем, пытаются управлять процессом 
из-за рубежа. Я про Польшу не говорю. Там 
уже все осели и тоже начинают дергать за 
ниточки. Я не говорю про Украину (отту-
да ехали). Это, уверен, не государственная 
политика, но там хватает этих майда-
нутых, о которых я говорил. В том числе, 
к сожалению, из России определенный приток 
людей».

Глава государства при этом обратил 
внимание, что эти приезжие не лезут сами 
на штыки. «Они на штыки пацанов бросили. 
Вы же видели, кто сегодня по ночам там 
бродил и пытался провоцировать милицию. 
И не просто провоцировать. Вы замети-
ли – они уже штурмом пытались взять 
то ли РОВД, то ли УВД. Они в Новогрудке 
и Кореличах, по-моему (эта информация 
подтверждается), штурмом хотели взять 
органы власти», – привел факты белорус-
ский лидер.

Кроме того, сегодня 200–300 человек бро-
шены организаторами акций на самый юг 
Беларуси, где в одном из городов был окружен 
райисполком. «Пришлось пограничникам вме-
шаться – там пограничный отряд базирует-
ся. То есть в отдельных точках, где собрали 
людей, они пытались захватить органы вла-
сти», – сказал глава государства.

Более того, с 33 участков в Минске вла-
стям пришлось эвакуировать членов изби-
рательных комиссий, так как участки были 
заблокированы, а на людей оказывалось 
давление. «Я отдал распоряжение, чтобы 
военные и Служба безопасности Президента 
(у нас группы были организованы) на воен-
ных автомобилях вывезли этих людей. Это 
что, порядок? Наглецы страшные».

«Но самое странное, что меня насто-
рожило ночью: с вечера вчера мы получили 
оперативную информацию от этого так 
называемого объединенного штаба. Кто-
то же додумался их всех вместе собрать 
в одно здание. И журналистов еще оппо-
зиционных. Всего где-то 55 человек. И из 
них есть еще человек, который, наверное, с 
головой дружит, – позвонил нам и попросил 
государство взять под охрану этот офис. 
Испугались. Нужна была сакральная жерт-
ва. Понимаете, окружили этот офис, и кто 
его знает, кто окружил… И нам пришлось 
120 человек выделить для того, чтобы кон-
тролировать ситуацию вокруг этого офиса. 
Не дай бог отвернули бы голову одной из 
них или кому-то, мы бы отмывались года-
ми. Поэтому вынуждены были взять их под 
охрану. Они это не ценят. Скоро оценят», 
– заявил Александр Лукашенко.

(По сообщению БЕЛТА.)

Задержано около  
3 тысяч человек

НУ И НУ!

Как сообщила пресс-служба МВД, в 
ночь с 9 по 10 августа «были зафиксированы 
очаговые сборы граждан в районе избира-
тельных участков и на центральных пло-
щадях в 33 населенных пунктах».

Всего по Беларуси задержано около 3 
тысяч граждан, больше всего в Минске – 

более 2 тысяч.
МВД утверждает, что боевое оружие 

сотрудниками милиции не применялось, 
погибших нет. В ходе столкновения постра-
дало более 50 граждан и 39 сотрудников 
правоохранительных органов, часть из них 
– в больнице.

Германія
У Беларусі не былі выкананы 

мінімальныя стандарты выбараў
Берлін лічыць, што ў Беларусі не былі выкананы 

мінімальныя стандарты выбараў, і асуджае прымяненне 
сілы супраць дэманстрантаў, гаворыцца ў паведамленні 
ўрада Германіі.

«Еўрасаюз павінен выпрацаваць агульную пазіцыю па 
сітуацыі ў Беларусі», – мяркуе урад Нямеччыны.

Літва
Складана назваць выбары сумленнымі

«Складана назваць выбары сумленнымі, 
дэмакратычнымі і свабоднымі, даводзіцца выказваць шка-
даванне з гэтай нагоды», – заявіў у панядзелак міністр 
замежных спраў Літвы Лінас Лінкявічус.

Паводле яго слоў, з-за падзей у Беларусі Літва будзе 
яшчэ больш надаваць увагі пытанням правоў чалавека і 
ўзмацняць супрацоўніцтва з апазіцыяй.

«ЕС папярэджваў, што гвалт супраць мірных 
дэманстрантаў і журналістаў недапушчальны, і Беларусь 
павінна шукаць спосабы зносін з грамадзянскай супольнас-
цю. На жаль, гэтага мы не ўбачылі», – дадаў міністр.

Латвія
Патрэбна расследаванне

Прэзідэнт Латвіі Эгілс Левітс выступіў з публічным 
каментарыем наконт выбараў у Беларусі, а таксама акцый 
пратэсту, што адбыліся вечарам і ноччу.

«Я заклікаю арганізацыю па бяспецы і супрацоўніцтве 
ў Еўропе (АБСЕ) і іншыя кампетэнтныя міжнародныя 
арганізацыі, выслухаўшы ўсе зацікаўленыя бакі, заняцца 
расследаваннем выбараў – і перадвыбарнай барацьбы, і 
правядзеннем саміх выбараў, і вызначэннем вынікаў гала-
савання, і падзеямі, што паследавалі», – гаворыцца ў лісце 
Левітса.

Прэзідэнт Латвіі заклікаў міжнародных экспертаў «пра-
верыць адпаведнасць дадзеных выбараў стандартам сва-
бодных і дэмакратычных выбараў», даўшы па выніках сваю 
ацэнку.

Таксама Левітс заклікаў праваахоўныя органы Беларусі 
вызваліць усіх арыштаваных падчас мінулых выбараў і 
«паважаць усе правы і свабоды чалавека і грамадзяніна, у 
тым ліку свабоду слова, прэсы, свабоду сходаў».

«Латвія як краіна – сусед Беларусі цалкам падтрымлівае 
глыбокае імкненне беларускага народа жыць у сваёй неза-
лежнай, свабоднай, дэмакратычнай і прававой дзяржаве 
Беларусь», – падкрэсліў Эгілс Левітс.

***
Прэм’ер Польшчы Матэвуш Маравецкі прапанаваў 

правесці надзвычайны саміт ЕС па Беларусі

Украіна
Трэба адмовіцца ад гвалту

Прэзідэнт Украіны Уладзімір Зяленскі заклікаў Беларусь 
адмовіцца ад гвалту на вуліцах, што ўспыхнуў у выніку 
пратэстаў. Ён лічыць, што толькі дыялог дазволіць забя-
спечыць грамадзянам Беларусі выхад з крызіснай сітуацыі. 
Зяленскі адзначыў, што гвалт, які цяпер назіраецца ў 
Беларусі, гэта следства сумневаў у легітымнасці ўлады.

«Безумоўна, мы заклікаем нашых суседзяў да максімальнай 
талерантнасці, памяркоўнасці і адмовы ад вулічнага гвалту. 
Заклікаем да максімальна адкрытага, хай і складанага, дыя-
логу. Таму што толькі шырокі дыялог дазволіць забяспечыць 
грамадзянам Беларусі выхад з цяжкай крызіснай сітуацыі і 
сумленна абмеркаваць далейшыя крокі і фарматы грамадска-
га узаемадзеяння», – паведаміў Зяленскі.

РЭЗАНАНС

Заява Сакратарыята  
ГА «Саюз беларускіх 

пісьменнікаў»
9 жніўня 2020 года ў Беларусі 

прайшлі прэзідэнцкія выбары. 
Падчас галасавання былі выяўлены 
шматлікія парушэнні выбарчага 
заканадаўства: перашкоды ў працы 
і затрыманні грамадскіх актывістаў, 
незалежных назіральнікаў, 
супрацоўнікаў штабоў і давера-
ных асоб кандыдатаў у прэзідэнты, 
адсутнасць міжнароднага 
назірання, забарона незалеж-
ных экзіт-полаў, маніпуляцыі 
з датэрміновым галасаваннем, 
што ў выніку стварыла пера-
вышэнне яўкі выбаршчыкаў на 
шэрагу ўчасткаў для галасаван-
ня.

Усё гэта разам з 
беспрэцэдэнтнымі па сва-
ёй жорсткасці дзеяннямі 
супрацоўнікаў сілавых струк-
тур у дачыненні да мірных 
пратэстоўцаў прывяло да 
ўзрастання канфрантацыі 
ў грамадстве і паставіла пад 

сумнеў вынікі галасавання і 
легітымнасць дзейнай улады 
як у грамадзян Беларусі, так 
і ў міжнароднай супольнасці.

Сакратарыят ГА “Саюз 
беларускіх пісьменнікаў” 
патрабуе:

– спыніць гвалт у дачыненні 
да мірных пратэстоўцаў;

– неадкладна вызваліць 
усіх затрыманых падчас 
выбарчай кампаніі 2020 года;

– абраць новы склад 
Цэнтральнай выбарчай камісіі 
Рэспублікі Беларусь у сувязі 
з катэгарычным недаверам да 
цяперашняй ЦВК;

– правесці паўторныя праз-
рыстыя дэмакратычныя выбары, 
забяспечыўшы фарміраванне 
выбарчых камісій з абавязковым 
удзелам прадстаўнікоў грамад-
зянскай супольнасці, незалеж-
ных міжнародных і беларускіх 
назіральнікаў.

– Мы сейчас как раз 
обсуждаем этот вопрос, – 
ответил Сергей. – Собрались 
те люди, которые проводили 
наблюдение, и у нас много 
вопросов. Как и у всех граж-
дан Республики Беларусь.

– Вы как кандидат в пре-
зиденты имеете право насто-
ять на пересчете голосов.

– Мы 9 августа до послед-
него бились за один из участ-
ков и уехали оттуда в час ночи. 
Заставили провести пересчет 
голосов уже при нас. Приехал 
ОМОН туда, представители 

других силовых служб, но мы, 
несмотря ни на что, заставили 
комиссию пересчитать голо-
са. Они там и в обморок пада-
ли, убегали, прибегали, звони-
ли кому-то. Это было на 148-м 
участке в Минске. Мы не согла-
сились с озвученными данными, 
с первичным протоколом, и был 
полный пересчет голосов. Мои 
наблюдатели заставили комис-
сию аннулировать первичный 
протокол и посчитать все заново.

– И картина изменилась?
– Да. Было 900 на 300, а 

стало 600 на 600.

– а после этого вы куда 
поехали? Ночные протесты 
видели?

– Конечно, у нас были 
еще встречи в штабах. Домой 
вернулся примерно в третьем 
часу ночи. Вместе со всеми 
бибикал на машине.

– Как вы относитесь к 
тому, что произошло?

– Могу сказать, что нам 
предстоит еще большая рабо-
та. Мы сейчас изнутри свои-
ми глазами от и до увидели, 
как происходят политические 
процессы, я считаю, что это 

хороший опыт. И та команда, 
которую мы сформировали, 
– это те люди, которые будут 
работать на благо нашей стра-
ны и дальше. Никто из моих 
ребят не сдался. Каждый про-
чувствовал все на себе, и каж-
дый готов работать дальше.

– Так а что дальше? Что 
будете делать конкретно вы? 
И что будет со страной?

– Нам надо более серьезно 
готовиться к подобным кам-
паниям. Это был мой первый 
опыт кампании такого уровня. 
И впереди у нас есть еще пять 

лет, чтобы подготовиться и что-
бы такой ситуации больше не 
было. Сейчас мы знаем все за и 
против, которые должны учесть 
в дальнейшей нашей работе.

– Вы верите в те итого-
вые цифры, которые озвучил 
Центризбирком и которые 
вам нарисовали?

– По тому наблюдению, 
что мы проводили, у нас они 
совсем другие. Мы не могли 
видеть результаты по всей 
стране, но там, где мы наблю-
дали, совсем другие цифры.

Марина КОКТЫШ.

Сергей ЧЕРЕЧЕНЬ: «Мы заставили комиссию аннулировать первичный протокол…»
«Народная Воля» поинтересовалась у кандидата в президенты Сергея Черечня, намерен ли он потребовать пересчета голосов избирателей.
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ПРЕСС-кОНФЕРЕНЦИЯ

Светлана ТИХАНОВСКАЯ:
«Штаб сделает всё возможное, 
чтобы оспорить результаты»

Кандидат в президенты на прошедших выборах Светлана Тихановская провела 
пресс-конференцию. Она, в частности, сказала:

– Хочу поговорить о 
том, что произошло вчера в 
Минске. То, что вчера было, 
недопустимо. Тот факт, что 
мы вообще не могли отсле-
живать, что было в городе, 
из-за отсутствия интернета, 
в такой момент оставлять 
людей без связи – просто пре-
ступление. И вчера, и сегодня 
нам поступает противоречи-
вая информация, что вчера в 
городе могли быть погибшие, 
мы знаем, что есть постра-
давшие. По поводу погибших 
информация еще не под-
тверждена, и я очень надеюсь, 
что не будет подтверждена, 
потому что это будет начало 
конца.

Мы вчера стали свидете-
лями того, что власть силовы-
ми методами пытается удер-
жать свои позиции. Сколько 
мы к ней ни обращались, ни 
просили не отдавать преступ-
ных приказов, не применять 
насилие против граждан, мы, 
к сожалению, так и не были 
услышаны. И более того, зна-
ете, какие-то меры были при-
менены несоизмеримые. Еще 
вчера нам сказали, что приме-
нялись светошумовые грана-
ты, потом говорили о резино-
вых пулях. Вчера было очень 
страшно!

Вчера избиратели сдела-
ли свой выбор, и они нахо-
дились на участках, чтобы 
иметь возможность защитить 
свои голоса после вывешива-
ния протоколов. Власть нас 
не слышит, она полностью 
оторвалась от народа, но я 
должна повторить, что мы за 
мирные перемены. И власть 
должна сейчас подумать, как 
мирным способом передать 
эту власть, потому что на 
данный момент у них только 
один способ – насилие над 
мирными белорусами.

Все это очень страшно! Я 
была уверена, что власть не 
пойдет на этот шаг. Мы, со 
своей стороны, будем делать 
все, чтобы такого больше не 
повторилось. Я хочу выра-
зить поддержку всем тем, кто 
пострадал во время вчераш-
них событий и кому нужна 
помощь любая – моральная, 
психологическая, матери-
альная: обращайтесь в наши 
штабы, – заявила Светлана 
Тихановская.

А вот слова представите-
ля штаба Виктора Бабарико 
Марии Колесниковой.

«Мы готовы к перегово-
рам с властью»

Мария Колесникова зая-

вила, что сейчас ничего не 
заканчивается протестами и 
насилием, все только начина-
ется.

– Мы готовы на долговре-
менный протест и реакцию 
общества на то, что сейчас 
происходит. Мы призыва-
ем всех членов участковых 
избирательных комиссий: не 
молчите, найдите в себе силы, 
последуйте примерам своих 
коллег, которые уже выве-
шивают честные протоколы! 
Мы всю ночь получали такие 
протоколы, в которых дан-
ные очень сильно отличают-
ся от данных, которые огла-
сила ЦИК. Нам всем сейчас 
страшно, но мы все боремся 
со своим страхом, – сказала 
Колесникова.

Представитель штаба 
рассказала, что ночью штаб 
пытался связаться с главой 
Администрации президента и 
министром внутренних дел.

– Ночью мы призвали гла-
ву Администрации президента 
Сергеенко и министра внутрен-
них дел Караева остановить 
насилие в отношении своего 
народа, мы знаем, что они полу-
чили наши сообщения, до сих 
пор нам не поступил ответ. Мы 
призываем их взять ответствен-
ность за то, что происходит в 
стране, и не допустить насилия 
против мирных граждан. Мы 
передали им, что готовы к нача-
лу переговоров, чтобы не допу-
скать никакого вида насилия в 
обществе. Власти несут за это 
ответственность, мы готовы 
помочь разрешить конфликт 
между обществом и властью, – 
сказала Колесникова.

                     ***
Также Све тлана 

Тихановская заявила, что она 
не признает предварительные 
итоги выборов. Штаб будет 

делать все возможное, чтобы 
оспорить результаты.

– Мы видели цифры с 
участков, где был перевес в 
сторону моих голосов. Так не 
может быть, что есть какие-
то выборочные участки, а на 
остальных все по-другому. 
Мы всё видим своими глаза-
ми, – заявила Тихановская.

Она также заявила, что 
всю ночь изучала вопрос, за 
что ее могут арестовать.

– Мы всю ночь изучали 
эти вопросы, я не вижу ни 
одной причины, почему я 
могу быть арестована, страну 
покидать я не собираюсь, – 
сказала Тихановская.

У Тихановской также 
спросили, какой у нее про-
гноз на вечер 10 августа.

– Прогноз назвать не могу, 
я очень надеюсь, что никако-
го насилия со стороны вла-
стей не будет, если вдруг люди 
опять захотят выйти на мир-
ный протест. Я не знаю, что 
будет, но насилие не должно 
повториться, это недопусти-
мо. Мы будем продолжать 
наши попытки вести диалог с 
властями. Это всё на их сове-
сти, не на нашей, – заявила 
Тихановская.

– Выйдете ли вы с людь-
ми, если сегодня люди вый-
дут на улицу защищать свои 
голоса?

– Мы говорили, что каж-
дый человек защищает свой 
голос.

– Вы говорили, что буде-
те с народом.

– Я с народом, я что, уеха-
ла? Я не с народом? Как вы 
себе это представляете? Вы 
считаете, что мой выход на 
улицу не приведет к эска-
лации конфликта? Вы мне 
ответьте. Вы хотели бы, чтобы 
я вышла с народом? Вы мне 

скажите, где я нужнее? Вот и 
я не знаю. Вчера было очень 
много по этому поводу мыс-
лей, но не понятно, как посту-
пать. Когда ситуация начина-
ет выходить из-под контроля, 
мое появление усилило бы 
протест или наоборот смогло 
бы заглушить? Я не знаю, не 
знаю, как поступать в таком 
случае. В любом случае люди 
выходили защищать свои 
голоса, и просто буквально 
через пару часов начинают 
народ подавлять жесткими 
методами – это преступление, 
– заявила Тихановская.

Кандидат также сказала, 
что считает себя победителем 
этих выборов, поскольку дан-
ные по участкам говорят о 
том, что именно она набрала 
большинство голосов.

– Мы всё видели свои-
ми глазами, о чем тут мож-
но говорить? – заявила 
Тихановская.

«ЦИК должен провести 
повторное голосование»

Юрист штаба Максим 
Знак сказал, что штаб звонил 
чиновникам, чтобы прекра-
тить начало раскола. С учетом 
того, что произошло на участ-
ках, на улицах, и объявлен-
ных предварительных резуль-
татов для всех очевидно, что 
люди выйдут на улицы.

– Основная задача сей-
час – позволить всему это-
му процессу пройти мирно и 
без насилия, для этого есть 
множество способов: офици-
альное разрешение массово-
го мероприятия, обеспечение 
правопорядка. Мы видели 
все, что даже когда собира-
ются десятки тысяч людей, ни 
одного конфликта не было. 
Поэтому вчера мы говори-
ли, что готовы встречаться и 
обсуждать, что делать, чтобы 

люди не вступали в конфликт, 
мы приглашаем к диалогу, – 
заявил Знак.

Юрист также отметил, что 
самое правильное, что может 
сделать власть, – провести 
пересчет голосов на тех участ-
ках, где были проблемы.

– Когда не вывешивает-
ся протокол и члены комис-
сии куда-то исчезают с ним, 
очевидно, что это уже про-
блема. И пересчет голосов 
в данном случае – нормаль-
ная объективная процедура, 
которую может назначить 
Центральная комиссия. Если 
бюллетени аутентичны, не 
подменены на подложенные, 
если списки избирателей пре-
доставляются и там видно, 
что явка на досрочном голо-
совании была такая-то, то 
можно просто сделать пере-
счет и опубликовать резуль-
таты. Если этого не сделано 
и сообщается, что уже были 
уничтожены какие-то данные, 
списки, первоначальные бюл-
летени, то Центральной изби-
рательной комиссии необхо-
димо, не откладывая, прини-
мать решение о повторном 
голосовании на проблемных 
участках, только в этот раз 
уже с наблюдателями и про-
зрачным подсчетом голосов, 
– заявил Знак.

Юрист добавил, что жало-
ба в ЦИК уже составлена. По 
его словам, ЦИК должен про-
вести повторное голосова-
ние, чтобы снять протестные 
настроения, которые в обще-
стве возникли.

На вопрос о том, что будет 
делать штаб, если власть отка-
жется от пересчета голосов и от 
диалога, Максим Знак сказал, 
что главный вопрос – что будет 
в таком случае делать власть.

– Это не совсем корректный 
вопрос. Точнее спросить, что 
власть будет делать, когда она 
откажется сделать прозрачный 
пересчет всех голосов. Потому 
что то, что будет делать бело-
русское общество, вопрос оче-
видный, а вот что будет делать 
власть в такой ситуации, нам 
непонятно. Но понятно, что 
использование тех средств, кото-
рыми они сейчас реагируют на 
то, что происходит, не приведет 
ни к каким позитивным итогам, 
– заявил Знак.

Ранее представитель объ-
единенных штабов Мария 
Колесникова заявила, что 
штаб Светланы Тихановской 
не признает предварительные 
итоги выборов.

Елена Толкачева.
(TUT.BY)

Усёмагутная ЦВК
Участкі для галасавання №14 і №15 

месціліся ў спартыўнай зале сярэдняй шко-
лы №18 Гродна. Гэта раён вуліц Пушкіна 
і Даватара. Апошнія гады тут набудавана 
шмат новага жылля, а таму выбаршчыкаў 
шмат.

У зале для галасавання даволі шумна, 
але атмасфера цалкам рабочая. Пасярэдзіне 
пры ўваходзе сядзяць назіральнікі з 
сур’ёзнымі тварамі, масак на іх няма. Сябры 
камісій таксама пераважна без масак.

Звяртаюся да старшыні камісіі №14 
аляксандра Пятровіча Ількевіча, паказ-
ваю рэдакцыйнае пасведчанне і прашу 
адказаць на некалькі пытанняў. Ён заняты 
нечым сваім, хутка глянуў на пасведчанне і 
пытаецца, ці маю я акрэдытацыю.

– Вось маё рэдакцыйнае пасведчанне, 
гэта беларускае, а не замежнае СМІ, якая 
яшчэ акрэдытацыя?

– Так, пачакайце мяне тут, я патэлефа-
ную...

Хуценька адыходзіць, я бачу, што ён 
размаўляе па тэлефоне. У гэты час я назіраю, 
што кабінкі для галасавання закрытыя, 
некаторыя адтуль выходзяць, хаваючы ў 
кішэнь тэлефон. Людзей так шмат, што чле-
ны камісіі папросту не звяртаюць на гэта 
ўвагі.

Зноў падыходзіць Аляксандр Пятровіч і 
пытаецца, ці я проста хачу папрысутнічаць.

– Хацелася б яшчэ некалькі пытанняў 
вам задаць.

– Тады вось бачыце жанчыну ў чыр-

воных туфельках, яна пра ўсё раскажа, 
– адказвае ён, а сам, узяўшы партфель, 
хуценька збягае.

Жанчына ў чырвоных туфельках – 
старшыня ўчастковай камісіі №15, якая 
месціцца па другі бок спартыўнай залы, 
Наталля антонаўна астапчэня. Не паспеў 
я накіравацца да яе, як падбег валанцёр і 
паведаміў, што ў буфеце чалавеку зрабілася 
кепска.

Яна неадкладна скіравалася ў буфет. 
Мужчыну, які ляжаў на падлозе, выклікалі 
“хуткую дапамогу”.

Наталля Антонаўна, пастаяўшы трохі, 
вяртаецца назад. Прадстаўляюся ёй, паказ-
ваю рэдакцыйнае пасведчанне і кажу, што 
да яе з пытаннямі параіў звярнуцца спадар 
Ількевіч.

Яна спачатку мяне не разумее, а потым 
здзіўляецца: Аляксандр Пятровіч таксама 
з’яўляецца старшынёй участковай камісіі і 
мог бы сам адказаць на пытанні.

– Вы маеце акрэдытацыю?
Тлумачу, што я прадстаўляю белару-

скае выданне, якое друкуецца ў дзяржаўнай 
друкарні, распаўсюджваецца па падпісцы 
і прадаецца ў шапіках “Белсаюздруку” па 
ўсёй краіне.

Яна зноў кажа пра рэгістрацыю і 
настойвае, што ёсць адмысловы спіс СМІ, 
якія могуць асвятляць выбарчую кампанію.

Прашу паказаць мне гэты спіс.
Спадарыня Астапчэня адкрывае тэле-

фон, і я паспяваю ўрыўкамі прачытаць 
загаловак дакумента: спіс СМІ, якія зна-

ходзяцца ў дзяржаўным рэестры і акрэды-
таваны для асвятлення выбарчай кампаніі ў 
Беларусі. Гэты спіс, паводле слоў старшыні 
ўчастковай камісіі, зацверджаны ЦВК.

Яна хутка гартае назвы, але там 
“СБ”, “Рэспубліка”, “Народная газета”, 
“Гродзенская праўда”, БЕЛТА і іншыя 
дзяржаўныя выданні. Хаця прамільгнулі 
TUT.BY і naviny.by.

– Ну вось, вашага выдання няма, і на 
гэтым скончым размову.

– Паслухайце...
– Калі вы будзеце спрачацца, я выклікаю 

міліцыю, і вас адсюль выведуць.
Аргументы скончыліся. Аказваецца, 

ЦВК можа не толькі вызначаць, колькі 
назіральнікаў можа сядзець у зале, але і якія 
выданні могуць асвятляць ход выбарчай 
кампаніі ў Беларусі.

Незалежны назіральнік: 
«Нашы лічбы не сходзяцца 

з дадзенымі камісій»
Побач з уваходам у школу №18 трое мала-

дых людзей адзначаюць усіх, хто ўваходзіць 
у школу. У аднаго з іх бэйдж – назіральнік 
Ігар ахрэмчык. Распавядае, што ён і яго 
сябры вылучаліся назіральнікамі шляхам 
збору подпісаў, іх акрэдытавалі і нават два 
дні запар падчас датэрміновага галасавання 
пускалі на паўдня прысутнічаць на ўчастку.

– Але ўжо пасля першага дня галаса-
вання старшыні камісій на нас апалчыліся, 
– канстатуе хлопец. – Лічбы тых, хто ўзяў 

удзел у галасаванні, у нас разышліся больш 
як на сто чалавек. Мы падалі скаргу. На 
другі дзень нашы і іх лічбы ўжо супадалі, 
але ў астатнія дні нам давялося дзяжурыць 
пад дзвярыма і лічыць людзей, якія заходзілі 
галасаваць, збоку.

На трэці дзень ім не ўдалося правесці 
назіранне, затое яўка выбаршчыкаў на 
ўчасткі рэзка ўзрасла. У чацвёрты дзень 
датэрміновага галасавання назіральнікаў 
ужо не пусцілі ўнутр школы, ім давяло-
ся стаяць на санцапёку перад уваходнымі 
дзвярыма і весці падлік выбаршчыкаў.

– Мы ні з кім не спрачаліся, выконвалі 
ўсе іх патрабаванні, якімі б яны ні здаваліся 
неадназначнымі з пункту гледжання зако-
на, – канстатуе Ігар. – Але мы дакладна 
бачылі, колькі людзей заходзіла і выходзіла 
з выбарчых участкаў. У выніку ў нас ізноў 
атрымаліся значныя разыходжанні з тымі 
лічбамі, якія аказаліся ў выніковым прата-
коле.

Ігар працуе ў ІТ-сферы, у якасці 
назіральніка на выбарах выступае 
ўпершыню. Цікаўлюся ў яго, што яго 
прымусіла заняцца назіраннем на гэтых 
выбарах.

– Мяне вельмі абурыла тое, як улады 
ставяцца да людзей, –адказвае хлопец. – 
Яны не залічылі нашы подпісы, якія мы 
паставілі за прэтэндэнтаў у кандыдаты. 
Але, што цікава, столькі людзей, колькі 
сёння ідзе на выбары, асабліва пасля абеду, я 
яшчэ не бачыў.

Еду на іншы выбарчы ўчастак. 

Настрой, шчыра кажучы, ніякі. На пеша-
ходным пераходзе прыпыняюся, каб 
прапусціць маладую маму, якая вядзе за 
ручку хлопчыка гадоў пяці і размаўляе па 
тэлефоне. Хлопчык цягнецца за ёй і насу-
праць мяне падымае вольную ручку: на 
ёй белая стужка. Малы глядзіць на мяне 
і задаволена ўсміхаецца. Я ў адказ паказ-
ваю яму пальцамі знак вікторыі і таксама 
ўсміхаюся.

«За такі танны каньяк можна і 
прагаласаваць»

Перад уваходам у школу №2, дзе месціцца 
ўчастак №12, вялікі шапік з разнастайнымі 
прадуктамі і выпіўкай, побач столікі пад 
парасонамі, гучыць прыемная ціхая музыка. 
Столікі амаль усе заняты, мужчыны п’юць 
піва і гарэлку, закусваюць. Жанчыны і дзеці 
абедаюць нечым смачным. Ні на адным з 
папярэдніх участкаў такога ў буфетах не 
бачыў.

У першых жа хлопцаў цікаўлюся, ці 
прагаласавалі.

– А чаму не галасаваць? – адказвае мне 
Валянцін пытаннем на пытанне і тут жа 
дадае: – Піва вунь 2 літры – 2,25 рубля, дзе 
вы такое бачылі?

Другі хлопец, Віталь, усміхаецца і паказ-
вае на дзве бутэлькі каньяку, якія стаяць 
перад ім:

– Што там піва, калі каньяк каштуе 
сёння 8,05 рубля. Так што мы прагаласавалі 
за добрае жыццё.

Іх трэці “калега”, які не захацеў назы-
вацца, дадае:

– А дзе вы яшчэ вып’еце сто грамаў за 
65 капеек?

Насамрэч, за прылаўкам усяго шмат і 
цэны менавіта такія. Людзі набываюць гата-
ваную рыбу і мяса, танныя булачкі. Адна 
жанчына ў чарзе кажа, што ўсё гэта за 
паўцаны ад таго, што кожны дзень можна 
набыць у краме...

Дарэчы, на ўчастку №12 ціха і спа-
койна, выбаршчыкаў няшмат, у школе 
вельмі камфортна, халаднавата. Старшыні 
камісіі не аказалася на месцы, нед-
зе адлучыўся, але сакратарка людміла 
Канстанцінаўна Куксенка паказала спісы 
зарэгістраваных назіральнікаў, прапанавала 
з імі паразмаўляць. Добразычліва пажадала 
добрага настрою.

Аказалася, што на ўчастку і ў папярэднім 
галасаванні ўзялі ўдзел усяго трохі больш за 
16% выбаршчыкаў. Назіральнікі аказаліся ад 
прафсаюза і “Чырвонага Крыжа”, заўваг да 
выбарчага працэсу і падчас датэрміновага 
галасавання, і ў асноўны дзень не маюць. 
Ніхто не напісаў ніводнай скаргі і наогул не 
ўбачыў парушэнняў заканадаўства.

Незалежных назіральнікаў на гэтым 
участку знайсці так і не ўдалося.

Паводле дадзеных ЦВК, на 
Гродзеншчыне 751.084 выбаршчыкі. У 
вобласці былі створаны 656 выбарчых 
участкаў. З 4 па 8 жніўня ў датэрміновым 
галасаванні ўзялі ўдзел 38,6% выбаршчыкаў.

Міхал КАРНЕВІЧ.

Трывожная ноч у Гродне

З НАТУРЫ

«Пачакайце мяне тут, я патэлефаную…»
Карэспандэнту “Народнай Волі” не дазволілі знаходзіцца ў зале на ўчастках №14 і №15 у Гродне ў дзень галасавання і рабіць там здымкі.

Андрей ДМИТРИЕВ: 
«…10 августа мы с вами 

проснулись в другой стране…»
Кандидат в президенты Андрей Дмитриев намерен 

в среду в 12 часов дня подать жалобу в Центризбирком.

З МЕСЦА ПАдЗЕЙ

РАЗБОР ПОЛЕТОВ

Адразу пасля закрыцця 
выбарчых участкаў у Гродне 
побач з імі пачалі збірацца 
людзі, каб дачакацца вынікаў 
галасавання. Часцей за ўсё 
гэта былі групкі па 20–30 
чалавек. Каля некаторых 
участкаў наогул людзей не 
было. Большасць спантанна 
рушыла ў цэнтр горада на 
Савецкую плошчу.

Затрыманні пачаліся пры-
кладна пасля 21-й гадзіны. 
На Савецкай плошчы ў гэты 
час налічвалася некалькі 
соцень чалавек. АМАП пачаў 
выцясняць людзей з плош-
чы. Затрымлівалі нават тых, 
хто сядзеў у кавярнях на 
вуліцы Савецкай.

Сталыя кабеты, якія 
ішлі адтуль у бок вуліцы 
Віленскай, казалі людзям, 
каб яны не ішлі на плошчу, 
бо там пачаўся хапун, людзей 
збіваюць.

Цэнтр горада быў пера-
крыты, стаяў транспарт, бес-
перапынна сігналілі машы-
ны, якія не маглі праехаць 
праз цэнтр, чуліся крыкі 
людзей.

У гэты ж час пачалі 
хапаць людзей, якія збіраліся 
побач з выбарчымі ўчасткамі 
і чакалі аб’яўлення падліку 
галасоў. Адна з назіральніц 
сведчыць, што побач са 
школай №32 схапілі трох 
чалавек, якія проста стаялі, 
запіхалі ў аўтобус і павезлі.

Праваабаронца раман 
Юргель паведаміў, што 
побач з участкам №34 
забралі каля 10 чалавек. 
Падобная інфармацыя 
пачала з’яўляцца і з іншых 
раёнаў горада. Пазней пра-
ваабаронцы паведамілі, 
што на участку №34, павод-
ле выніковых пратаколаў, 
перамагла Святлана 
Ціханоўская. У Лукашэнкі 
другі вынік з заўважным 
адставаннем.

Падобная інфармацыя 
прыйшла і з участка, які 
месціцца ў школе Ласосна. 
Там таксама са значнай пера-
вагай перамагла Ціханоўская.

Неверагодныя звесткі 
з участка №32: некалькі 
сябраў камісіі адмовіліся 
падпісваць выніковы пра-
такол, не пагадзіўшыся з 
лічбамі ў ім. Пасля поўначы 
туды прыехалі супрацоўнікі 
АМАПа, відаць, дзеля таго, 
каб “дапамагчы аформіць” 
выніковы пратакол. 
Падрабязнасці пакуль невя-
домыя.

У гэты ж час праезд 
і праход у цэнтр гора-
да на плошчу цалкам 
перакрыла міліцыя ў 
поўнай амуніцыі, спынілі 
грама дскі  транспарт, 
патрапіць у цэнтр стала 
немагчыма і праз Стары 
мост на Нёмане. У раёне 
філармоніі пачаўся хапун. 

Відавочцы сведчаць, што 
менавіта ў раёне Старога 
моста міліцыяй быў пры-
менены слезацечны газ. 
Паводле розных звестак, 
толькі ў Кастрычніцкім 
раёне затрымана каля 200 
чалавек.

На Савецкай плош-
чы людзі спрабавалі ака-
заць супраціў, але АМАП 
разбіваў іх шэрагі, пратэсту-
ючых выцягвалі з натоўпу і 
цягнулі.

“Білі дручкамі ўсіх – і 
маладых, і старэйшых, білі 
нават дзяўчат, – распавядае 
адзін з удзельнікаў. – Крык 
стаяў немагчымы, паўсюль 
па горадзе не пераставалі 
сігналіць машыны”.

Яшчэ адзін сведка кажа, 
што ў цэнтры горада бачыў 
некалькі машын хуткай 
дапамогі.

Ужо пасля 23-й гадзіны 
хапун пачаў спыняцца. 
Колькасць затрыманых у 
горадзе пакуль невядома, 
праўда, розныя крыніцы 
перадаюць, што такіх можа 
быць шмат. Дарэчы, побач 
з некаторымі ўчасткамі, 
паводле інфармацыі 
праваабаронцаў, людзі не 
разыходзіліся і ў гадзіну 
ночы, чакаючы выніковых 
пратаколаў.

Міхал КАРНЕВІЧ.
Гродна.

– Я буду подавать жалобу в ЦИК, сей-
час мы ее готовим, – сказал Дмитриев 
«Народной Воле». – У нас есть три дня, мы 
хотим использовать время и максимально 
собрать все факты. Мы обратились к право-
защитникам и ко всем наблюдателям, чтобы 
они нам скинули все факты, которые у них 
есть. Ясное дело, это занимает какое-то вре-
мя. Но в любом случае ЦИК раньше рассма-
тривать не будет – по законодательству срок 
три дня со дня выборов.

– а не получится ли так, как с Виктором 
бабарико? Он тоже считал, что у него есть 
три дня, но, оказалось, Верховный суд счи-
тает как-то иначе, и жалобу у него вообще 
не приняли.

– Хорошо, что вы об этом мне напом-
нили, мы сегодня лучше позвоним в ЦИК и 
выясним этот вопрос.

– андрей, а где вы были в ночь на 10 
августа?

– Около часа ночи я вернулся из города. 
А до этого был в Минске, видел, что про-
исходит. Сначала я присутствовал при под-
счете голосов на 32-м участке Центрального 
района Минска. Там председатель комиссии 
отказался ставить на голосование протокол 
– видимо, испугался, что люди за него не 
проголосуют, такая там была атмосфера. И 

не голосовали вообще. Мол, раз нет ни у 
кого возражений, значит, и нет смысла голо-
совать.

– Цифрами вы остались довольны?
– Издеваетесь? Это не имеет вообще 

никакого отношения к подсчету голосов.
После этого мы забрали еще несколько 

наших человек с участков, где они наблю-
дали за происходящим. Мы были там, где 
были люди. А когда уже стали поступать 
персональные угрозы, когда от тех, кому мы 
можем доверять, прямо прозвучало: «Против 
вас могут быть провокации», – мы решили, 
что нужно уезжать.

– Что, на ваш взгляд, будет дальше? Вы 
прямо вот всем сердцем верите, что ЦИК 
прочитает вашу жалобу и рассыплется в 
извинениях?

– Я частично отложу ответ на этот 
вопрос до среды, до момента, когда мы 
будем подавать жалобу. В этот день дам 
оценку всему тому, что мы видели за 
последние месяцы и дни. И скажу, что 
дальше. Но главное – мы не собираемся 
останавливаться. 10 августа мы с вами про-
снулись в другой стране. В прямом смысле 
этого слова. Теперь это нужно осознать и 
понять всем нам. И действовать.

Марина КОКТЫШ.
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Не спрацавалі тармазы: 
крадзеж адбыўся тры разы
Адну з гродзенскіх кватэр на пра-
цягу сутак абрабавалі тройчы. 
Спачатку 29-гадовы мужчына, 
пранікшы ў чужое жытло, скраў 
электраінструменты. Праз некаторы 
час, узяўшы ў хеўру такога ж дармае-
да, вынес мікрахвалевую печ, чайнік 
і прас. Наведаўшыся трэцім раз-
ам, яны прыхапілі ноўтбук. Цікава, 
што ўжо пасля першага крадзяжу 
гаспадыня кватэры паведаміла ў 
міліцыю…

Калі ў гэтую кватэру
Малады зладзюга ўлез,
Дык збіраўся красці ў меру,
Меў ён сціплы інтарэс:
Каб здабытага хапіла,
Як прадасць камусьці з рук,
На “чарніла” і на піва –
Тут не трэба грошай пук.
І таму, само сабою,
Не абчысціў “хату” ўшчэнт,
Прыхапіўшы для прапою
Электрычны інструмент.
Тым не менш здабытак важкі.
За адну, прынамсі, дрэль
Мецьме ён чатыры пляшкі:
Дрэль каштуе не рубель.
Гаспадыня той кватэры
Хутка згледзела крадзеж.
Хай жа міліцыянеры
Ёй падкажуць: рэчы дзе ж?
Хай абшастаюць прытоны
Дый увесь злачынны свет.
Прыляцелі пінкертоны,
Каб узяць, як кажуць, след.
Часам тым сваю здабычу
Разбіраў зладзюга-зух.
“Сябра я, – рашыў, – паклічу,
Тут удосталь нам на двух.
Цяжка, мусібыць, таксама
Бедачыне-сябруку:
Неадольна цягне крама
(Не глынуў пакуль ні грама),
Толькі пуста ў кашальку…”
Сябар меў не твар, а рыла,
Ды ачомаўся, калі
Жыватворнае “чарніла”
У вантробы залілі.
І прылеглі для разгрузкі,
Як віно сагнула ў крук.
І тады наконт закускі
Думку выказаў сябрук:
– Што мы елі? Хлеб ды сала.
Разгавецца нам пара:
Каб вантробам лепей стала,
Трэба чорная ікра!
Дык і мецьмем на вячэру.
Заадно і пірагі.
Варта гэтую кватэру
Нам абчысціць раз другі.
І наведаліся “ў госці”…
А якую ўкрасці рэч,
Каб купіў адразу хтосьці?
Чайнік выбралі і печ.
З іх адзін (мудрэйшы, мабыць)
Прыхапіў яшчэ і прас.
– Выгляд наш людзей не вабіць,
Як глядзяць яны на нас, –
Патлумачыў. – Вольным часам,
Калі будзе ў нас такі,
Па штанах паходзім прасам
І разгладзім пінжакі.
Зноўку п’янка забурліла,
Быў, як кажуць, пір гарой:
Тое ж жлукцілі “чарніла”
Ды закусвалі ікрой.
І сябрук задаўся мэтай:
– Мы ж, браток, не алкашы.
Трэба нам з кватэры гэтай
Нешта ўзяць і для душы.
Як кладзецца ўдала карта –
Не злавілі нас, да рук,
Скарыстаўшы ўдачу, варта
Нам прыбраць і ноутбук.
Ёсць у нас усё для п’янкі,
Ды было б няблага, брат,
Пагуляць хоць трохі ў “танкі”.
Там і іншых гульняў шмат…
Даспадобы сябру словы.
– Ты, – сказаў ён, – малаток!
І зрабілі ў раз чарговы
У кватэру марш-кідок.
А каб іх за шкіркі ўсё-ткі
Пінкертоны не ўзялі,
Дык яны за час кароткі
І яшчэ зрабілі б “ходкі” –
Пашукалі б і рублі…
                   ***
Чулі ўсе пра завядзёнку:
Два снарады на вайне
Нізашто ў адну варонку
Не ўляцяць. Здаецца мне
(Падзяліцца гэтым рады),
Што не так зусім падчас:
У варонку тры снарады
Прыляцелі ў гэты раз!

АБЗАЦАМ ЗВАРОТНАЯ СУВЯЗЬ

РУБАМ!

ЖИТЕЙСкАЯ ТЕМА

Хочу купить электромо-
биль. Рад буду прочитать на 
страницах «Народной Воли» 
о том, как у нас обстоит 
дело с зарядными станциями?

Федор ПАЛЬЧЕВСКИЙ.
Могилев.

За электромобилями – 
будущее!

На сегодняшний день 
«Белоруснефть» имеет 267 заряд-
ных станций для электромобилей. 
Уже через два года их количество 
увеличится почти в четыре раза. 
К тому же наметилась тенденция 

на значительное увеличение их 
мощности. Все больше и больше 
будет станций, рассчитанных на 
250 киловатт, что позволит замет-
но уменьшить время на подзарядку 
аккумуляторных батарей. Это мож-
но будет делать за 5–7 минут на 100 
километров хода.

Сегодня в Беларуси насчи-
тывается более 400 электромоби-
лей. Покупайте такую машину и 
вы, уважаемый Пальчевский. За 
электромобилями – будущее! По 
прогнозам, к 2040 году треть всего 
мирового автопарка будет электри-
ческой.

Ирина КОРОЛЬКОВА.

Ізноў абяцанкі-
цацанкі!

Паслухаў Пасланне народу і 
парламенту. Беларуская эканоміка 
знаходзіцца ў тупіку, трэба аддаваць 
19 мільярдаў долараў доўгу. Аднак 
А.Лукашэнка зноў прапануе народу 
абяцанкі-цацанкі, толькі б захаваць 
сваю ўладу. Народ не павінен з гэтым 
мірыцца. Хацелася б, каб хтосьці з вучо-
ных людзей падрабязна пракаментаваў 
выступленне Лукашэнкі на старонках 
газеты “Народная Воля”.

Алесь ЗАРАНОК.г.Калінкавічы.

Как аукнется…

Так трымаць, народавольцы!

Гайдукевіч ліў вадзічку, а Чэрачэнь 
быццам смяяўся праз слёзы

Согласен с Делендиком: чиновники 
должны повернуться лицом к народу!

Нельга рухацца наперад, 
павярнуўшы галаву назад

Я спокойно вошел в вагон 
пригородной электрички и занял 
свободное место. Развернул свою 
любимую «Народную Волю» и 
углубился в чтение. За спиной у 
меня сидели две женщины. Судя 
по тону и тематике их сокровен-
ной беседы – давние подруги. Не 
слышать их разговор у меня про-
сто не было возможности.

– …Понимаешь, Зоя, я давно 
не могу терпеть своего Федора. 
Тюфяк какой-то, а не мужик. Не 
успеет прикоснуться к подушке 
– уже храпит. Меня просто тош-
нит от него, хотя хозяин и семья-
нин он великолепный. И готовить 
мастак, и за детьми смотрит – 
никакая заморская гувернантка 
не сравнится. И чистюля – поис-
кать! То ли дело Борис! Прижмет 
– бюстгальтер лопается. А уж в 
постели – король королем! Третий 
год уже мы с ним встречаемся…

– Управы на тебя нет, Ленуся. 
Я прямо натешиться на твоего 
Федю не могу, все время его в при-
мер мужу ставлю. Смотри, профу-
каешь свое счастье, будешь потом 
локти кусать…

Откровенный обмен новостями 
да еще с пикантными подробно-
стями пришлось слушать до самой 
моей остановки. Электричка ука-
тила дальше, а я успокоиться не 
могу до сих пор. Посоветовать что-
то незнакомой Елене не позволил 
природный такт, а оставить свои 
соображения без последствий не 
позволяют принципы. И решил я 
вынести этот казусный случай на 
широкое обсуждение читателей. 
Тема-то уж больно щепетильная. 
А главной героине так и хочется 

сказать: «Ах, Лена, Лена! Снять бы 
мне с заветного гвоздика широкий 
ремень от офицерской портупеи 
да вклеить вам по первое число!» 
Я не деспот, но и прощать недо-
стойные поступки кому бы то ни 
было подчас просто невыносимо. 
О чем только думают люди, кото-
рые ничтоже сумняшеся их совер-
шают?!

Эгоизм – противная шту-
ка. Никогда и никого еще он не 
красил, никому не дарил тепло-
ты и добра. И бравировать этим 
постыдным качеством характе-
ра – незавидная миссия. Вы же, 
уважаемая (весьма условно!) 
женщина, отважились вынести 
свои откровения на суд близкой 
подруги да таких вот невольных 
слушателей вроде меня. Если это 
кураж в расчете на всепрощение и 
поддержку, то вряд ли вы их полу-
чите. Постараюсь на одном живом 
примере объяснить вам, Елена, и 
другим подобным лжегероиням 
причину явления.

Хороший человек мой сосед и 
друг Володя! Безотказный, семей-
ственный, честняга, добряк, како-
го не сыщешь. И жена у него вро-
де под стать – умница, гостепри-
имная хозяйка, примерная мама и 
бабушка. И вдруг муж узнает, что 
его благоверная Света на рабо-
те завела шашни с сотрудником 
соседней структуры. Как-то перед 
8 Марта домой вернулась около 
двух ночи подвыпившая, нарочи-
то веселая и такую легенду выда-
ла, что он поначалу сразу всему 
и поверил. Дескать, у одной из 
ее коллег (Володя тоже хорошо 
ее знал) день рождения аккурат 

в женский праздник, вот она 
своих сотрудниц и пригласила к 
себе домой на импровизирован-
ный девичник. И стала Володина 
спутница жизни так живописать 
блюда за столом, шторы, вышитые 
люрексом, и все прелести домаш-
него интерьера подруги после 
«евроремонта», что усомниться в 
истинности рассказа не было вро-
де никакого повода.

Но ведь есть у человека то 
самое шестое чувство, которое 
не обманешь. Как, прочем, нет в 
мире и ничего тайного, что не 
стало бы явным. Взял Володя да и 
позвонил на работу той женщине, 
у которой так славно «отметили 
женский праздник» ее подруги. 
Мол, что же ты, моя хорошая, 
жену мою пригласила на тор-
жество, а про меня и не вспом-
нила? Мы ведь договаривались 
все подобные события отмечать 
семейным кругом… А та и руба-
нула: «Да ты что, Володя, мой день 
рождения в октябре, и никакого 
женского сабантуя в тот день в 
моем доме не было».

Прижатая уликами жена мое-
го друга вынуждена была при-
знаться, что это ее подружка Зоя 
(кстати, дальняя Володина род-
ственница) спровоцировала на 
совсем другое нежданное меро-
приятие. Зоя холостячка, ей не 
в диковинку крутить романы с 
мужиками. Подвернулся очеред-
ной воздыхатель, который сагити-
ровал еще одного такого же лове-
ласа – своего приятеля, любителя 
«клубнички». Закупили ухажеры 
«горючее», закуску, подарили 
дамам по три гвоздички и устро-

или импровизированный банкет 
прямо за рабочим столом, когда 
все нормальные люди уже разо-
шлись по домам, к своим семей-
ным очагам. Как потом выясни-
лось, нечто подобное Зоя прак-
тиковала и раньше, а Света была 
у нее вроде «группы поддержки». 
Конспирация была поставлена до 
того тщательно, что Володя ни о 
чем и не догадывался. Но ведь 
сколько веревочке ни виться, а 
конец будет. Что там вспыхнуло 
в семейном очаге – можно лишь 
догадываться. Дело чуть не дошло 
до развода. Володя тогда даже 
ультиматум выдвинул: «Хочешь 
острых ощущений – уходи к сво-
ему хахалю, а меня-то зачем позо-
рить? Дети у нас нормальные, я их 
в обиду не дам, а предательства 
твоего не потерплю».

Но главное во всей этой непри-
глядной истории произошло позже. 
Ни Володя, ни его Света и предпо-
ложить не могли, какое страшное 
испытание ожидает их. Внезапно 
жену моего друга свалил инсульт, 
а через три года – второй, да посе-
рьезнее. Цветущая женщина пре-
вратилась в абсолютно немощную 
и беззащитную колясочницу. Ни ее 
бывшая подруга и искусительница 
Зоя, ни новоявленный ухажер, ни 
его друг за многие годы ни разу 
не открыли дверь ее квартиры. Все 
неимоверные хлопоты по уходу за 
инвалидом первой группы легли, 
сами понимаете, на бедного Володю. 
Я как-то обмолвился ненароком: «И 
как ты все это терпишь? Ведь Света 
тебя предала, неужели тебе не 
хочется ей отомстить?» Сосед мой 
нахмурился и тихо проговорил: «Не 

могу я по-другому, воспитан иначе. 
У нас ведь двое общих детей, вну-
ки появились. Хотя, честно сказать, 
простить я ее, может быть, и спо-
собен, но забыть-то все равно не 
могу. А болезнь – штука такая, одо-
леть каждого из нас может в любой 
момент. Возможно, это судьба, но, 
скорее всего, Господь покарал ее за 
измену».

Да, вполне возможно. Только 
далеко не у каждого хватит благо-
родства и сил, чтобы оставать-
ся Человеком с большой бук-
вы в экстремальной ситуации. 
Представьте себе, Елена, что под 
старость лет с вами может слу-
читься нечто аналогичное. Это 
до поры до времени обиженный 
вами уравновешенный супруг 
может оставаться в неведении по 
поводу тайных связей обожаемой 
супруги с ее сексуальным партне-
ром Борисом. А узнает? Способен 
ли он будет простить вас? Не ста-
нет ли ему тошно от вашего при-
сутствия рядом с ним? Тем более 
что никто из смертных не застра-
хован от любых недугов. Кто тогда 
– случайный ухажер, ублажающий 
время от времени вашу ненасыт-
ную плоть, или преданный супруг, 
дарованный вам Богом, – будет 
готовить и подносить еду, сти-
рать подмоченные трусы, купать 
и выводить на прогулки? Не заду-
мывались? А напрасно! Борису в 
сходной ситуации вы окажетесь 
вовсе ни к чему, он моментально 
поменяет вас на здоровую пар-
тнершу – тысячи примеров под-
тверждают эту суровую истину.

Чтобы оставаться беспри-
страстным к вашей, Елена, ситуа-

ции, могу предположить и другой 
вариант. Физиология человека – 
вещь непредсказуемая. Возможно, 
вам просто не хватает для пол-
ноты ощущений одного вашего 
Федора? Ну так что, действовать 
по принципу: буду уважать толь-
ко себя любимую, и фиг с ним, 
благоверным, не замечающим 
моих завышенных интимных 
потребностей? А не слишком ли 
это безответственно и бесчело-
вечно? Господь Бог приспособил 
нам голову сверху, а ноги внизу, 
чтобы мы, разумные, не ходили 
на головах. У вас же именно такая 
ситуация. Опомнитесь, включи-
те рассудок и напрочь отключите 
призыв плоти, пока еще не позд-
но. Супруг ведь не виноват в сво-
ей несостоятельности, он просто 
преданно любит вас, как подобает 
мужчине.

Если бы, Елена, вы спросили 
меня, как я поступил бы с вами в 
подобной ситуации, я ответил бы 
однозначно: «Ни на одну секунду не 
пожелал бы остаться рядом с таким, 
как вы, спутником жизни». Хотите – 
обижайтесь, хотите – перестраивай-
тесь. Думать только о собственном 
благополучии – это тоже своего рода 
предательство. А оно прощаться не 
должно. Даже если рутинные отно-
шения с заботливым и доверчивым 
человеком вам слегка поднадоели. 
Народная мудрость тысячу раз пра-
ва: «Как аукнется, так и откликнет-
ся». Не обижайтесь потом на судьбу. 
Бог все видит и каждому воздает по 
заслугам.

Или я не прав?
Михаил ЗНАК.

Минск.

Чытаю перадавы – 
маленькі па форме, але не 
па змесце – артыкул Іосіфа 
Сярэдзіча ў нумары ад 10 
ліпеня з нагоды 25-гадова-
га юбілею “Народнай Волі”. 
Газета выходзіць чвэрць ста-
годдзя! Задумваюся: многа 
гэта ці мала? Гадоў, можа, не 
так і многа, а матэрыялу – 
процьма! У газеце асвятля-
ецца столькі тэм, што дзіву 
даешся, як можна усе іх 
змясціць! 

Газета цікавая для 
шырокага кола чытачоў. А 
прыхільнікаў у яе шмат, пры-
чым у многа разоў больш, 
чым падпісчыкаў. “Народная 
Воля” адклікаецца на розныя 
запыты, улічвае пажаданні. 
Яна сама сярод народа. Яе 

паважаюць, чытаюць і спа-
сылаюцца на яе артыкулы, 
захоўваюць асобныя экзэм-
пляры. Самае галоўнае – гэта 
праўдзівасць падачы матэ-
рыялу, спасылка на заўвагі 
чытачоў.

Але ж газета сама 
сабой не робіцца. Яе ства-
раюць таленавітыя людзі 
– у асноўным рэдакцый-
ная калегія, якая ўмее 
прыцягнуць цікавых і 
знакамітых выступоўцаў 
і суразмоўцаў. Чытачы з 
ахвотай дзеляцца з выдан-
нем сваімі думкамі.

Але мне вось чаго шкада 
– што газета ў гэты юбілейны 
час не прысвяціла хоць адзін 
нумар сваім сталым карэ-
спандэнтам. А трэба было б 

расказаць пра іх. Гэта цікава 
чытачам.

Можа, гэта ад вялікай 
сціпласці, а можа, ад 
“сквапнасці” – шкада на сябе 
траціць месца на палосах 
газеты.

Тыя, хто робіць “Народную 
Волю”, заслугоўваюць, каб пра 
іх напісалі. Бо дзякуючы ім 
газета залатая, усеабдымная, 
праўдзівая, а тэмы, якія яна 
ўзнімае, цяжка пералічыць. 
Газета знаходзіць месца нават 
для літаратурных твораў, 
гумару.

Плёну ў працы вам! 
Так трымаць!

Яўгенія Барысаўна 
КУЛЕВІЧ, пенсіянерка.

Смаргонскі раён 
Гродзенскай вобласці.

У 1999 годзе мне 
пашчасціла ў складзе гру-
пы навукоўцаў наведаць 
Манчэстэрскі ўніверсітэт. 
Амаль два тыдні мы знаёміліся 
з вопытам гэтай навучальнай 
установы ды і ўвогуле з жыц-
цём горада і англічан. Здзівіла, 
што ў спажыўцоў заўсёды ёсць 
права выбару тавару і па кош-
це, і па якасці, і па памерах. 
Прыемна ўразілі пастрыжаныя 
газоны, паркавыя і спартыўныя 
пляцоўкі, заробкі выкладчыкаў 
універсітэта.

І яшчэ такі факт. У харчо-
вых крамах хвілін за 30–40 да 
заканчэнне іх працы цэннікі 
на малочную, хлебную і іншую 
прадукцыю, тэрмін прыдатнасці 
якіх заканчваўся, зніжаліся 
працэнтаў на 30–60. Па вяртанні 
дадому я, як дэпутат мясцовага 
Савета, спецыяльна сустрэўся 
са старшынёй гарвыканка-
ма і прапанаваў яму выкары-
стаць замежны вопыт, на што 
атрымаў адказ: “Вось будзеце, 
Васіль Іванавіч, уласнікам кра-
мы, тады і прыйдзеце да мяне за 
дазволам мяняць цэны…”

Замежнікі, калі наведва-
юць Беларусь, пытаюцца: як 
вы выжываеце, маючы такія 
нізкія заробкі? І тут міжволі 
ўзнікае наступнае пытанне: 
ці стасуюцца памеры нашых 
заробкаў з коштамі на жыл-
лё, прадукты харчавання, 
аддзенне, абутак, адпачынак, 
тарыфамі на розныя паслугі?

Сапраўды, чым і як рэгулю-
юцца памеры заработнай пла-
ты? Як гэта не падасца камусьці 
нечаканым – узаемастасункамі 

паміж працадаўцам і 
работнікам. Галоўны жалеза-
бетонны аргумент беларускіх 
чыноўнікаў і эканамістаў: 
памеры заработнай платы не 
павінны пераўзыходзіць рост 
прадукцыйнасці працы. У 
прынцыпе, гэта правільна. Але 
ці ствараюцца ў нас умовы для 
таго, каб вынікі кожнага на 
рабочым месцы былі значна 
лепшыя? Настаў час унясення 
кардынальных змен у рэгуля-
ванне ўзаемастасункаў дзяржа-
вы і грамадства з прыярытэтам 
у бок павелічэння заробкаў 
і пенсій за кошт павышэння 
эфектыўнасці вытворчасці і 
рэструктурызацыі бюджэту.

Даўно наспела пытанне пра-
вядзення ў Беларусі рэформы 
заработнай платы. Што даты-
чыцца фарміравання вала-
вога ўнутранага прадукту, то 
прамысловыя прадпрыем-
ствы Беларусі сёння здольны 
сфарміраваць толькі 26,1 пра-
цэнта яго, сельскагаспадарчыя 
– 6,4 працэнта. 60 працэнтаў 
суб’ектаў гаспадарання ў нас 
нерэнтабельныя або маларэнта-
бельныя. Аб якой эфектыўнасці 
працы можна весці гаворку, калі 
ва ўласнасці дзяржавы знаход-
зяцца акцыі 1869 акцыянерных 
таварыстваў і амаль у 1,5 тыся-
чы таварыстваў дзяржаве нале-
жыць кантрольны пакет?

Паўстае пытанне: за кошт 
каго (чаго) трымаецца такая 
агромністая армія беларускіх 
начальнікаў? Адказ: за кошт 
бюджэту, ці іншымі словамі – за 
кошт нашых з вамі падаткаў. А ў 
нас аб гэтым хтосьці спытаўся? 

Ці давалі мы згоду на такія 
фінансавыя крокі з нашымі гра-
шыма? Куды глядзяць прафсаю-
зы – абаронцы нашых інтарэсаў? 
Дзе Камітэт дзяржаўнага кан-
тролю РБ? Чаму адсутнічае яго 
ацэнка банкрутна-затратнай 
мадэлі беларускага гаспадаран-
ня?

Ці доўга мы, беларусы, 
будзем трымаць на сваім карку 
малаэфектыўную гаспадарчую 
мадэль руху ў нікуды з гала-
вой, павернутай назад? Ці доўга 
мы будзем дазваляць эксперы-
ментаваць над настаўнікамі, 
выкладчыкамі, урачамі, 
бібліятэкарамі, медыцынскімі 
сёстрамі,  маладымі 
спецыялістамі, работнікамі 
культуры, пенсіянерамі, ства-
раючы ўмовы не для нармаль-
нага жыцця, а толькі для бед-
нага існавання? Дзе гэта бачана, 
каб заробак хірурга складаў 80 
працэнтаў ад заробку слесара, 
муляра ці токара? Што, той, хто 
трымае скальпель, працуе горш 
за таго, у каго ў руках кельма, 
хто стаіць за свідравальным ці 
фрэзерным станком?

Прафсаюзы ва ўсім све-
це дэманструюць прыклады 
барацьбы за правы працоўных. 
У нас кіраўніцтва Федэрацыі 
прафсаюзаў на чале з Міхаілам 
Ордам як быццам знаходзіцца 
на іншай планеце, яго цікавяць 
не столькі інтарэсы простых 
людзей, якія знаходзяцца ў над-
звычай цяжкім становішчы, 
колькі імкненне дагадзіць ула-
дам.

Васіль РУСОВІЧ, 
дацэнт, сацыёлаг.

ВАС ИНТЕРЕСУЕТ…

ТАк дУМАЮ

РЕЗОНАНС

Як і многія, я сачыла за выбар-
чай кампаніяй. Прыемнае ўражанне 
атрымала ад прагледжаных 
дэбатаў кандыдатаў у прэзідэнты. 
Спачатку захвалявалася, калі 
ўбачыла на экране вяшчальніка 
алега Гайдукевіча, які можа пера-
крычаць кожнага... Па выразе 
яго твару было відаць, што гэта 
не “Клуб рэдактараў”, дзе ўсе яго 
слухаюць і ківаюць галовамі. Калі 
глядзіш гэту праграму, складваец-
ца такое ўражанне, што гэта ён 
галоўны, а ўсе астатнія не такія 
ўжо і прафесіяналы і ім не месца ў 
рэдакцыях.

Але пра дэбаты. Гайдукевіч 
гаварыў неўпапад, завучанымі 
фразамі. Поўнага адказу на 

пытанні кандыдатаў не даваў. Як у 
народзе кажуць – ліў вадзічку. Мне 
таксама смешна было, калі сяргей 
уладзіміравіч Чэрачэнь, не 
атрымаўшы адказу на сваё пытан-
не, неяк асуджана ўсміхнуўся. 
І вось гэтая ўсмешка мне здала-
ся смехатурай з гэтага спектакля 
пад назвай “Выбары Прэзідэнта” і 
з усёй сістэмы кіравання ў нашай 
Беларусі. Хоць смех гэты, як 
кажуць, праз слёзы…

Бачачы, як прайграе Гайдукевіч, 
у палеміку ўступіў вядучы прагра-
мы. У вядучага, як і ў Гайдукевіча, 
адчувалася не толькі хваляван-
не, але і нейкі неспакой і страх 
паражэння. Па твары захадзілі 
мышцы, выразна праглядался 

нервовасць… Між іншым, кан-
дыдаты ў прэзідэнты андрэй 
Дзмітрыеў і сяргей Чэрачэнь так-
сама хваляваліся, але былі больш 
спакойныя. Адказы на пытанні 
давалі поўныя, абгрунтаваныя. 
Адчувалася, што хлопцы ведаюць, 
пра што гавораць.

Хацелася б звярнуцца да тых, 
хто стварае праграму тэлепера-
дач: чаму не было паведамлення 
аб дэбатах, чаму не было паве-
дамлення ў праграме аб пер-
шых выступленнях чатырох 
кандыдатаў у прэзідэнты? Няўжо 
вы думаеце, што людзям гэта не 
цікава?
Ірына Вікенцьеўна ПАЎЛОЎСКАЯ.

г.Баранавічы.

Уважаемый Владимир 
Викторович Делендик, ваше интер-
вью в «Народной Воле» от 28 июля 
2020 года да и другие, напечатан-
ные в газете раньше, поражают, 
наверное, не одного меня.

Если бы наши чиновники при-
слушались к таким самородкам 
нации, как Вы, было бы гораздо 
меньше разногласий между наро-
дом и руководством в целом. Да, 
в настоящее время недовольство 
народа порождено, я считаю, 
наплевательским отношением 
некоторых чиновников всех ран-
гов к людям. Попробуйте сегодня, 
например, попасть на личный при-
ем к высокопоставленному деяте-
лю. Это невозможно! Ты конкретно 
обратишься к нему, а твое  пись-

мо пошлют какому-то чиновнику, 
тебе пришлют лишь отписку. Как 
в детской игре в салочки – прин-
цип «Передай другому». А если еще 
учесть милицейский беспредел… В 
совокупности люд недоволен, есте-
ственно, президентом, ведь прези-
дент во главе всего государства, и 
он отвечает за все действия или 
бездействие отдельных чиновни-
ков-бездельников, милиции и пр.

Вы, Владимир Викторович, 
предлагаете ликвидировать БРСМ 
и «Белую Русь». А посмотрите, 
сколько в Палате представителей 
и Совете Республики постоянных 
комиссий – это не аппарат управ-
ления, а аппаратура управления! 
А сколько еще всякого рода при-
ближенных к государственной кор-

мушке спортсменов, певчих, акте-
ров и прочих «божьих помазанни-
ков»!

Я предлагал ко дню президент-
ских выборов амнистировать всех 
молодых людей, которые пер-
вый раз были лишены свободы 
по ст.328 (за наркотики). Нельзя 
губить молодежь за один невер-
ный шаг, ведь это наши дети, 
наше будущее!

Правильно вы говорите, 
Владимир Викторович: «Молодежи 
надо помогать, поддерживать ее».

Я вообще считаю: надо чинов-
никам всех рангов повернуться 
лицом к народу, может, тогда и 
будет какой-то толк.

С.В.ПИСАРЕВ, пенсионер.
г.Солигорск.

кАЛОНкА 
АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ
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ГРОМкОЕ дЕЛОЭВРИкА!

СЛЫШАЛИ?

БУдЬТЕ ЗдОРОВЫ

БЫВАЕТ…

НУ И НУ!

«Яндекс» начал испытывать в США 
беспилотные машины без водителей

Билл Гейтс заявил, что миру 
грозит катастрофа 

страшнее коронавируса

США обвинили Коломойского 
в краже миллиардов 

из «Приватбанка»

Китайские власти извинились перед гражданином, 
отсидевшим 27 лет из-за судебной ошибки

Обнародованы данные о тестировании 
лекарства против COVID-19

В Украине опубликовали 
новые документы об аварии 

на Чернобыльской АЭС

Тайвань 
запустил 

рейсы 
«в никуда» 

Самолеты 
возвращаются 
в аэропорты 

вылета
Авиакомпании Тайваня 

запустили рейсы с вылетом и 
возвращением в один и тот 
же аэропорт без посадки где-
либо еще.

StarLux Airlines предло-
жили пассажирам трехчасо-
вой рейс 7 августа над вос-
точным побережьем Тайваня 
и Филиппин. Билет на такой 
полет стоит 160 долларов.

Авиакомпания EVA Air 
запустила маршрут над севе-
ро-востоком Тайваня и япон-
скими островами Рюкю. Он 
состоится 8 августа.

Билеты на оба рейса рас-
купили за несколько минут. 
Авиакомпании планируют 
повторить такие полеты.

Бывший король хуан Карлос 
эмигрировал из Испании

Он поставил под угрозу монархию.

БЕЗ ГРИФА «СЕкРЕТНО»

По словам директора Украинского 
института национальной памяти 
(УИНП) антона Дробовича, рассе-
креченные материалы помогут лучше 
понять причины техногенной ката-
строфы. В книге, в частности, пред-
ставлена расшифровка телефонных 
переговоров на ЧАЭС в ночь аварии, 
экземпляр первого сообщения о слу-
чившемся, информация о начале рас-
следования аварии органами госбезо-
пасности и строительстве саркофага.

Надзор за строительством 
станции осуществлял КГБ

Промышленную безопасность на 
ЧАЭС обеспечивали сотрудники КГБ 
УССР, в том числе непосредствен-
но занимавшиеся экономической 
контрразведкой и защитой научно-
технических достижений Советского 
Союза. Под их наблюдением с момен-
та строительства первой на терри-
тории Советской Украины атомной 
электростанции находилось 9294 
человека и 40 организаций.

Оперативная деятельность 
сотрудников КГБ в первое вре-
мя была направлена на выявление 
«неблагонадежного элемента»: лиц 
немецкой и китайской национально-
стей, осужденных за особо опасные 
государственные преступления, быв-
ших участников Организации укра-
инских националистов (ОУН, запре-
щена в России), контактировавших 
с приезжими из капиталистических 
стран.

«Доверенные лица» КГБ из числа 
персонала ЧАЭС должны были выяв-
лять факты халатности и хищений 

строительных материалов со сторо-
ны работников, нарушения правил 
пожарной и радиационной безопас-
ности, несоблюдения технологиче-
ских норм эксплуатации атомной 
станции. С наращиванием темпов 
строительства число тревожных сиг-
налов стремительно росло.

Катастрофе предшествовало 
некачественное выполнение 

работ на ЧАЭС
В специальных сообщениях 

Московского управления КГБ руко-
водству КГБ УССР в 1975–1976 годах 
указываются случаи некачественного 
выполнения строительно-монтажных 
работ. В дальнейшем они могли при-
вести к чрезвычайным ситуациям на 
атомной станции. Летом 1975-го на 
участке монтажа хранилища радио-
активных отходов был допущен брак, 
представлявший угрозу окружающей 
среде.

В то же время агентура обнаружи-
ла недопустимые отклонения от про-
екта при монтаже компенсатора дав-
ления в шахте реактора. Аварию уда-
лось предотвратить. В феврале 1976-
го сотрудники ведомства получили 
информацию о поставке на ЧАЭС 
непригодных к эксплуатации труб 
для циркуляционного водовода, про-
изведенных на Кураховском котель-
но-механическом заводе в Донбассе. 
Соответствующие оргвыводы так и 
не были сделаны. Дефектная продук-
ция регулярно поступала на строи-
тельную площадку в последующие 
годы.

В многочисленных спецсообще-
ниях КГБ в вышестоящие инстанции 
о непрекращающихся нарушени-
ях норм, стандартов и правил как 
строительства, так и эксплуатации 
ЧАЭС речь шла также о недостаточ-
ных требованиях дирекции станции 
к радиационной безопасности. Так, 
в одном из донесений марта 1981-го 
сотрудники органов госбезопасности 
возмущались, что руководство стан-
ции разводит рыбу в загрязненном 
радионуклидами пруду и реализует 
ее жителям через местный рыбоком-
бинат.

Советские власти утаивали 
информацию об авариях 

на атомной станции
Среди опубликованных докумен-

тов – сообщения об авариях, про-
изошедших до апреля 1986-го. На 
атомной электростанции с 1971-го по 
1981 год произошло 29 аварийных 
ситуаций. Восемь из них – по вине 
технического персонала. Описывая в 
спецсообщениях и докладных запи-
сках аварии и несчастные случаи во 
время строительства второго энер-
гоблока, сотрудники КГБ указывали 
на ошибки инженеров в расчетах, а 
также на небрежность строителей.

Одно из первых событий, свиде-
тельствующих о возможности тех-
ногенной катастрофы, произошло в 
феврале 1979 года. Тогда из-за сра-
батывания автоматической защиты 
«АЗ-5» был аварийно остановлен 
первый энергоблок. Причиной ста-
ло отключение главных циркуля-

ционных насосов, подающих воду 
для охлаждения реактора. Вина 
была возложена на сотрудников 
Ленинградского проектного институ-
та, которые заложили в документа-
цию технически несовершенное дре-
нажное устройство.

Летом 1979 года КГБ получил опе-
ративные данные об аварийной ситу-
ации в цехе химводоочистки. Она 
произошла в результате некачествен-
ного выполнения гидроизоляцион-
ных работ. Несмотря на потенци-
ально опасную ситуацию, партийное 
руководство не отреагировало долж-
ным образом на инцидент. В апреле 
1981-го произошло еще одно ЧП – 
радиоактивное загрязнение участка 
санитарной зоны, случившееся из-за 
несвоевременного принятия началь-
ником смены мер по предотвраще-
нию утечки радиоактивных вод.

Во время контрразведывательных 
мероприятий в 1984 году КГБ нако-
пил информацию о наличии кон-
структорских дефектов и чрезвычай-
но низком уровне безопасности ядер-
ного реактора РБМК-1000. Органы 
госбезопасности информировали о 
серьезных недостатках в организации 
и проведении ремонтных работ на 
ЧАЭС. После того как стало ясно, что 
принятые меры не смогут предотвра-
тить угрозу аварии на третьем энер-
гоблоке, начальник шестого управле-
ния КГБ УССР Леонид Быхов инфор-
мировал о ситуации Министерство 
энергетики СССР. Как показало вре-
мя, предотвратить потенциальные 
риски не удалось.

Александр НЕПОГОДИН.

Компания «Яндекс» запу-
стила регулярное тестирова-
ние беспилотных автомобилей 
без водителей в городе Энн-
Арбор (штат Мичиган).

«Недавно наши беспилот-
ные автомобили появились 
в Энн-Арборе. Это универ-
ситетский город с населени-
ем более 120 тысяч человек, 
который находится в шта-
те Мичиган. Энн-Арбор стал 
нашей второй тестовой зоной 
за пределами России (после 
Израиля). Мичиган отличает 
прогрессивное законодатель-
ство – в этом штате разре-
шено тестировать беспилот-
ные автомобили без человека 

за рулем», – говорится в сооб-
щении «Яндекса».

«Яндекс» представил свой 
проект беспилотного автомо-
биля в 2017 году, и с тех пор 
компания проводит испыта-
ния таких машин в России 
и Израиле. Также компания 
устраивала демонстраци-
онные заезды своих беспи-
лотников на выставке CES в 
американском штате Невада 
и получила разрешение на 
испытания в Мичигане, что-
бы устроить демонстрацию 
на Детройтском автосалоне, 
который был отменен из-за 
пандемии коронавируса. 
После этого в «Яндексе» при-

няли решение развернуть в 
Мичигане полноценную про-
грамму тестирования, чтобы 
адаптировать свои беспилот-
ники к особенностям дорож-
ного движения США.

Напомним: в июне в 
«Яндексе» представили чет-
вертое поколение беспилотно-
го автомобиля. Беспилотник 
на базе Hyundai Sonata был 
создан совместно с инженера-
ми компании Hyundai Mobis. 
Автомобиль оборудован лида-
рами, новыми камерами с раз-
ными фокусными расстояни-
ями, а также радарами, кото-
рые теперь установлены и на 
крыше. Такое расположение 
радаров позволяет получать 
данные о других автомоби-
лях на большем расстоянии, 
чем при стандартном распо-
ложении под бампером или 
на других низких элементах. 
Как и в прошлых прототипах, 
в новой версии используют-
ся лидары, расположенные 
на крыше, крыльях и спере-
ди на радиаторной решетке. 
Расположение лидаров спе-
реди и на крыльях позволяет 
получать данные при поворо-
тах и выезде из дворов еще 
в момент, когда автомобиль 
только «высунул» переднюю 
часть на дорогу.

Минюст США подал два иска 
в окружной суд Южной Флориды 
касательно приобретения укра-
инским бизнесменом Игорем 
Коломойским и его деловым пар-
тнером Геннадием боголюбовым 
недвижимости в штатах Кентукки 
и Техас на деньги, выведенные из 
«Приватбанка».

Утверждается, что Коломойский 
и Боголюбов выводили средства с 
2008-го по 2016 год вплоть до наци-
онализации банка.

Они использовали несколько 
офшорных компаний, в том чис-
ле связанных с кипрским подраз-
делением «Приватбанка». Через них 
деньги переправлялись в США, где 
Мордехай Корф и уриэль лабер 
через несколько фирм под общим 
названием «Оптима» отмывали их 
через различные фонды. На эти 
средства были приобретены бизнес-
центр в Луисвилле, а также офис-
ный центр в Далласе.

Этим делом занимаются ФБР, 
таможенная служба США, а также 
прокуратура.

5 августа сообщалось, что 
Федеральное бюро рассле-
дований (ФБР) США прове-
ло обыски в компании Optima 
Management Group, связанной с 
украинским бизнесменом Игорем 
Коломойским.

В апреле прошлого года ФБР 
начало расследование против 
Коломойского. Его заподозрили в 
финансовых преступлениях на тер-
ритории США, в их число входит 
отмывание денег.

«Приватбанк» национали-
зировали в декабре 2016 года. 
Коломойский не согласился с 
таким решением и с того време-
ни требует признать его неза-
конным. Возможность олигарха 
добиться положительного для 
себя судебного решения призна-
ют власти Украины, в том числе 
президент Владимир Зеленский. 
Чтобы не допустить этого, в 
Верховной Раде был разработан 
закон, который прямо запрещает 
возврат банков в собственность 
бывшим владельцам.

SOS!

Основатель компании Microsoft 
билл Гейтс заявил, что мир может 
столкнуться с экологической ката-
строфой, которая нанесет ущерб 
гораздо больший, чем коронавирус. 
Таким прогнозом предприниматель 
поделился в своем блоге. Он призвал 
мировое сообщество принять сроч-
ные меры.

По расчетам Гейтса, планета 
может столкнуться с новым кризисом 
уже в ближайшие несколько десяти-
летий. Причиной новых бедствий ста-
нет изменение климата.

«Как бы ни была ужасна пандемия, 
изменения климата могут быть еще 
хуже», – написал миллиардер.

По мнению Гейтса, избежать ката-
строфы можно, уменьшив выбросы 
парниковых газов в атмосферу.

«Тот факт, что более высокие 
температуры кажутся далеким буду-
щим, не делает их менее серьезной 
проблемой. И единственный способ 
избежать наихудших возможных 

климатических последствий – это 
активизировать наши усилия сейчас. 
Несмотря на то, что мир работает 
над тем, чтобы остановить новый 
коронавирус и начать восстанавли-
ваться от него, нам также необходи-
мо действовать сейчас, чтобы избе-
жать климатической катастрофы, 
создавая и внедряя инновации, кото-
рые позволят нам устранить выбро-
сы парниковых газов», – призывает 
создатель Microsoft.

«Чтобы понять, какой ущерб 
нанесет изменение климата, взгляни-
те на COVID-19 и распределите его 
на гораздо более длительный период», 
– делится расчетами миллиардер.

Летальность от инфекции соста-
вила в среднем 14 человек на 100 
тысяч населения. По оценке предпри-
нимателя, в ближайшие 40 лет смерт-
ность от повышения температуры на 
Земле будет такой же, а к 2100 году 
этот показатель будет в пять раз боль-
ше.

Бывший король Испании 
Хуан Карлос I покинул стра-
ну на фоне коррупционного 
расследования против него. В 
2014 году по этой же причи-
не он отрекся от престола, 
но теперь под вопросом само 
будущее монархии в Испании. 
«Медуза» попросила научно-
го сотрудника Института 
всеобщей истории РАН, кан-
дидата исторических наук 
Георгия Филатова рассказать 
о том, в чем подозревают 
Хуана Карлоса и есть ли выход 
из кризиса, в который попал 
испанский королевский дом.

Бывшего короля подозре-
вают в лоббировании интере-
сов частных компаний. Сейчас 
он, возможно, находится в 
Доминикане

Покинуть Испанию быв-
ший король Хуан Карлос 
решил после того, как про-
куратура начала в отношении 
него проверку. Еще в 2015 
году было открыто дело при-
мерно о 100 миллионах дол-
ларов, оказавшихся в конце 
2000-х годов на швейцарских 
счетах фонда Коринны Ларсен 
– любовницы короля. В беседе 
с полицией она говорила, что 
монарх получил эти деньги 
за помощь испанским компа-
ниям в заключении контрак-
та на строительство высоко-
скоростной железной дороги 
в Саудовской Аравии. Позже 
Ларсен, впрочем, опровергла 
эти слова.

В 2018 году расследова-
ние было закрыто, поскольку 

вся история произошла еще 
до отречения Хуана Карлоса, 
когда он еще пользовался 
неприкосновенностью. Теперь 
следователи проверяют, не 
нарушал ли бывший король 
законы, используя эти деньги 
уже после отказа от престола. 
Чтобы отвести удар от сына, 
нынешнего правителя стра-
ны Филиппа VI, Хуан Карлос 
решил отправиться в добро-
вольную эмиграцию.

Испанская газета АВС 
написала, что сейчас он 
находится в Доминиканской 
Республике, где принял при-
глашение поселиться в гости-
ничном комплексе сахаро-
заводчика Хосе Фанжуля, с 
которым его связывают старая 
дружба и дальнее родство.

Как отмечает ТАСС, в 
России успешно проходит 
клиническое испытание про-
тив коронавируса средства под 
названием «Авифавир» (фави-
пиравира). Наблюдения пока-
зали: данное средство ускоря-
ло вывод вируса из организ-
ма и не вызывало серьезных 
побочных эффектов, кроме 
тошноты и головокружения.

Так, препарат очистил 
организм у 62,5 процента 
больных за четыре дня (тести-
ровали две дозировки в срав-
нении с плацебо). В группе 
плацебо таким результатом 
могли похвастаться лишь 30 
процентов пациентов. На деся-
тый день вирус перестал фик-
сироваться в телах 90 процен-
тов добровольцев из основной 

группы и 80 процентов – из 
контрольной.

Напомним: еще в конце 
мая Минздрав дал «добро» на 
использование средства про-
тив коронавируса. А 3 июня 
его уже включили в перечень 
методических рекомендаций 
по профилактике, диагности-
ке и лечению новой корона-
вирусной инфекции. Данное 
средство было разработано в 
Японии для лечения гриппа.

Россия на сегодняшний 
день является единственной 
страной, где препарат исполь-
зуют против коронавируса 
без окончательных выводов 
относительно его действия. 
Известно, что его опробовали 
на 60 добровольцах, которые 
заразились коронавирусом и 
страдали от пневмонии и дру-
гих симптомов. Помимо фави-
пиравира и плацебо добро-
вольцы принимали антикоагу-
лянты, антибиотики и другие 
препараты, облегчающие сим-
птомы.

В провинции Цзянси на юго-востоке 
Китая суд оправдал Чжан Юйхуаня, кото-
рого осудили за убийство двух мальчиков 
в 1995 году, пишет гонконгская газета The 
South China Morning Post. В заключении он 
пробыл 9778 дней (почти 27 лет) – боль-
ше, чем какой-либо другой несправедливо 
осужденный в Китае.

В октябре 1993 года в деревне Цзиньсянь 
в пруду нашли тела двух местных подрост-
ков. Чжан Юйхуань жил по соседству с 
ними и сразу попал под подозрение. Чжана 
задержали в октябре 1993 года, когда ему 
было 26 лет. В январе 1995-го народный суд 

приговорил его к смертной казни с отсроч-
кой исполнения. Позже наказание заменили 
на пожизненное заключение.

В августе 2017 года он подал апелляцию 
в Высший народный суд провинции Цзянси. 
Суд пересмотрел дело Чжана и вынес оправ-
дательный приговор, потому что доказа-
тельства, представленные в деле, оказались 
недостаточными. Мужчина заявлял, что его 
признание в полиции выбили под пытками. 
Суд также принес ему свои извинения и 
признал, что пострадавший имеет право на 
компенсацию, но не определил ее размер. 
Настоящий убийца не установлен.

Твой ідэальны адпачынак на Ібіцы
Індывідуальныя туры па Ібіцы і Фармэнтэры

Адмысловыя прапановы для аматараў марскіх круізаў
Карпаратыўныя імпрэзы 

getyourtouribiza.com/en
info@getyourtouribiza.com

Silvio Graioni
Ібіца, Іспанія
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ЗАкУЛІССЕ

ПЕРСОНА

«У меня роман 
за романом. И я никогда 

не опровергаю эти слухи»

ГАНЕБНАЕ СУДЗІЛІШЧА,
альбо Назад у СССР

Маргарита левчук – един-
ственная певица классического 
репертуара, кто выступал на 
предвыборном митинге-кон-
церте кандидата в президен-
ты Светланы Тихановской в 
Бресте. Единственная опер-
ная певица, которая открыто в 
социальных сетях критиковала 
ОМОН, милицейскую жесто-
кость. Единственное белорус-
ское сопрано, кто стал фина-
листом популярнейшего теле-
визионного конкурса «Большая 
опера» (2017). Да и во многом 
другом наша Маргарита – един-
ственная и неповторимая. К ней 
очень быстро пришла извест-
ность. Сразу после окончания 
Академии музыки она легко 
поступила на службу в Большой 
театр, а потом легко оставила 
его намоленную сцену, как толь-
ко почувствовала «нескромное 
обаяние системы». Внешне она 
как птичка-колибри: маленькая, 
яркая и трепетная. А характер, 
как я убеждалась не раз, словно 
стальной жгут.

– Итак, почему вы больше не 
работаете в большом театре?

– Это было мое единоличное 
решение. Никто меня не вынуж-
дал уходить, не подталкивал в 
спину. Но я изначально не видела 
себя в системе, она мне была чуж-
да. У меня всегда есть своя четкая 
позиция, и я ее не скрываю. Меня 
в Большом театре не устраивает 
зарплата, не устраивали редкие 
выходы на сцену в спектаклях. 
А чтобы их получать регулярно, 
некоторые артисты носят подар-
ки «кому следует». И уроки с кон-
цертмейстером тоже надо выпра-
шивать. А я не дружу потому, что 
«надо». Понимаете? Я с детства 
говорю правду. Но самую глав-
ную фразу, из-за чего покинула 
Большой, я все-таки приберегу 
на потом.

– если обобщить, то ваш 
независимый характер не при-
шелся там ко двору? Закулисье 
театра очень консервативно…

– Да. Однажды дирекция даже 
не разрешила опубликовать мое 
интервью. Журналисты переда-
ли, что им «позвонили и реко-
мендовали». А что я говорила? 
Что прежде, чем я поехала на 
программу к Сати Спиваковой 
(канал «Россия–Культура»), меня 
пригласили в нашу дирекцию и 
провели разъяснительную беседу, 
как и что говорить о Большом 
театре Беларуси: «Вы же умная 
девушка…» Политинформация... 
А я еду-то всего лишь, чтобы 
поговорить о конкурсе «Большая 
опера», в котором только что 
закончила участие!

– Это было еще в 2017 году, 
генеральным директором 
большого театра был Владимир 
Иванович Гридюшко. Вы тогда 
стали финалисткой «большой 
оперы», этого очень популярно-

го телевизионного конкурса. Мы 
все болели за вас, Маргарита!

– А однажды меня вообще 
отстранили от работы. Все певцы 
в театре раз в три года проходят 
медосмотр, причем бесплатно. 
Так как я работала на полставки, 
меня освободили от медосмотра. 
Я спокойно живу, а потом вдруг 
узнаю, что отстранена от рабо-
ты… из-за отсутствия справки! 
Я была в шоке. Неужели я враг 
самой себе и не пошла бы к вра-
чу? В общем, выговор, еще и на 
доску объявлений его повесили. 
Короче, накапливалось, накапли-
валось, и в марте я взорвалась.

– Но работать в оперном 
театре мечтает любая певица, 
правда?

– Да, театр – это очень хоро-
шо. Но жаль, что у нас он все-
го лишь один. И что прикажете 
делать всем другим «оперникам», 
у которых нет карьеры за рубе-
жом? Молчать, соглашаться со 
всем, плакать каждый раз от сво-
ей зарплаты и «дружить», вернее, 
просить для себя спектакли.

– а сколько получает солист-
ка большого театра в месяц? 
Наверное, это зависит от того, 
сколько раз артистка вышла на 
сцену?

– Да, но за выходы идет насто-
ящая война. А мои полставки – 
это было триста рублей.

– Кстати, у вас есть в Минске 
собственная квартира?

– Нет, снимаю.
– Значит, не напели еще на 

свою жилплощадь?
– Уже бы напела, если бы не 

пандемия.
– Ну, у вас есть такой могу-

чий «паровоз», как импресарио 
алесь Чаховский, руководитель 
Музыкального Дома «Классика», 
так что и работа будет.

– Конечно. Я в «Классике» 
чувствую себя прекрасно.

– а можно спросить про 
вашу личную жизнь?

– Вы разве не знаете? У меня 
роман за романом. И я никогда не 
опровергаю эти слухи.

– будьте осторожны…
– Это театр, ничего не подела-

ешь. Мне приписывают их такое 
количество, что я поняла: лучше 
всем поддакивать – чтобы дове-
сти до абсурда.

– Ну, сами виноваты: талант-
ливая, яркая и не замужем.

– А кто знает? Никто ведь 
ничего не знает! И я ничего не 
скажу.

– Не боитесь, что за вашу 
честную позицию во время про-
шедших выборов вам переста-
нут предоставлять концертные 
площадки?

– Да сняли тут же с одного 
концерта на заводе. Предприятие 
чествовало своих сотрудников, 
и сначала заказ был на меня. А 
потом позвонил идеолог…

– а где вы будете теперь 
зарабатывать? у вас есть, как 
говорится, план б?

– У меня уже в октябре спек-
такли в Вильнюсе. Наклевывается 
Каунас. Остальные театры 
Европы пока просто закрыты: а 
вдруг придет вторая волна коро-
навируса? Так что живу пока 
сегодняшним днем.

– Перфекционизм – это 
хорошо или плохо? Вы не бои-
тесь совершать ошибки?

– Нет. Мне кажется, я их 
постоянно совершаю. И на них 
учусь.

– Вы очень интересно, смело 
проявились во время каранти-
на, когда придумали себе народ-
ный образ бабы риты и регуляр-
но выступали с ним в соцсетях. 
Не побоялись снять оперную 
«корону» и не прогадали: публи-
ка вас приняла на ура! Как это 
получилось?

– Спонтанно. Но народу, 
правда, понравилось. Мы и даль-
ше отсняли сюжеты, но пока 
не время ставить новые посты. 
Подождем. Со мной работает 
целая команда друзей и родствен-
ников. Все на волонтерских нача-
лах: трактора, машины, провизию 
бесплатно доставляют.

– Как ваша семья относится 
к вашей твердой политической 
позиции?

– После моего заявления в 
соцсетях мнения в большой семье 
разделились, так скажу. Я отно-
шусь к этому спокойно, время 
покажет, кто прав. Просто мне 
будет их потом очень жаль, когда 
они по государственным же теле-
визионным каналам узнают всю 
правду. И поменяют свое мнение. 
Им будет очень больно.

– В какой европейский театр 
вы хотели бы попасть в ближай-
шее время? 

– Очень понравился оперный 
театр во Флоренции Opеra di 
Firenze. У меня был там контракт 
на участие в премьере оперы 
Верди «Травиата». Здание театра 
очень современное и снаружи, 
и внутри. И акустика классная. 
Не такая, конечно, как в Театре 
Алигьери в Ровенне, вот там – 
космическая акустика: поешь 
на пиано – и сам кайфуешь, что 
поешь на пиано.

– Как вы думаете, с 
Флоренцией вы смогли устано-
вить долгосрочные связи?

– А вот не знаю, там уже 
поменялся весь менеджмент. 
Опять придется ездить на про-
слушивание.

– сколько же можно прослу-
шиваться?!

– Постоянно. Все ездят, даже 
звезды. Это нормальная прак-
тика. Мой импресарио Алесь 
Чаховский внимательно следит за 
этим процессом: где и когда. Он 

сказал – я поехала. Я нацелена на 
успех, была бы физическая сила. 
А вы не представляете, какая я 
выносливая. Я даже могу петь, не 
поспав подряд три ночи.

– Что бы вы хотели спеть 
очень-очень?

– Мечтаю о «Манон» Масне 
– я влюблена в эту оперу. Я 
уже пробовала, партия Манон 
хорошо ложится на мой голос. 
Возможно, я и ошибаюсь, со сто-
роны себя не услышишь, но я 
всегда нормально отношусь к 
критике. Пожалуйста, говорите, я 
буду исправлять!

– а с кем вы занимаетесь?
– У меня есть коуч, я время 

от времени прихожу к ней в 
класс. Еще слушаю много запи-
сей. К сожалению, сейчас из-за 
простоя у меня не такая фор-
ма, как была в марте, когда я 
вернулась из Флоренции после 
пяти спектаклей «Травиата». Я 
тогда сразу начала учить пар-
тию Розины, потому что в апре-
ле должна была состояться пре-
мьера «Севильского цирюльни-
ка» в Софийской опере. И тогда 
почувствовала: вот она, нарабо-
танная форма! Сама ликовала. Я 
максимально была в голосе.

– софия сорвалась… Как 
жаль! а какие еще контракты 
пропали?

– Ой, много! Фестиваль в 
Каунасе, череда концертов… У 
меня до февраля 2021 года все 
было расписано. И в одночасье 
обрубилось. Но я не сильно хан-
дрила, появилось свободное вре-
мя для чего-то нового.

– у вас витальный харак-
тер, это здорово! На митинге 
у Тихановский вам платили за 
выступление?

– Всё бесплатно! Я с радостью 
пришла и выступила. И никаких 
гонораров в сто миллионов дол-
ларов, как подозревают некото-
рые. И никто из артистов ниче-
го не получал, все просто хотели 
быть полезными.

– у нас нет института 
репутации, никто из артистов 
не боится замараться своим 
поведением – публика всё 
прощает. Ну, или почти всё. 
Да и ваша артистическая сре-
да друг к другу весьма снисхо-
дительна.

– Да, верно, и я буду здоро-
ваться со всеми. Но выводы сде-
лаю. Всё на совести каждого, им 
самим с этим жить. Я, как, навер-
ное, и все, очень хочу, чтобы этот 
год быстрее закончился и мы 
оставили ковид в прошлом. Но я 
все равно благодарна и пандемии, 
и предвыборной кампании – зато 
понятно, «ху из ху». Кто нормаль-
ной, а кто… С чревоточинкой. 
Все показали свое истинное лицо. 
Особенно власть.

Елена МОЛОЧКО.
Фото: Слава ПОТАЛАХ.

Навука сцвярджае, што 
падарожжы ў часе – гэта 
фантастыка. Нядаўна я 
пераканаўся, што ў сённяшняй 
Беларусі магчыма ўсё. Таму, калі 
ёсць жаданне вярнуцца ў СССР, 
на паўстагоддзя таму, – калі ласка, 
завітвайце на Фрунзе, 5 – у Дом 
літаратара, ад якога зараз засталася, 
бадай, адна назва. Бо каля каля 
ўваходу вас сустрэнуць шыльды 
на сцяне: «Рэспубліканскае 
грамадскае аб’яднанне «Белая 
Русь», «Прыёмная кандыдата ў 
прэзідэнты А.Лукашэнкі» і – так 
бы мовіць, «Саюз пісьменнікаў 
Беларусі».

У пазамінулы аўторак, 28 
ліпеня, нас, падпісантаў ліста ў 
абарону анатоля Кудласевіча 
«ласкава запрасілі» ў гэты 
будынак на так званае пасяджэнне 
прэзідыума Саюза пісьменнікаў. 
Гэта быў спектакль, адмыслова 
арганізаваны, каб дэ-факта, заднім 
чыслом, зацвердзіць выключэнне 
Анатоля Кудласевіча з саюза, 
хоць яно ўжо і адбылося раней. 
Канешне, пасля нашага звароту 
ў «Народную Волю» яны не 
маглі не адрэагаваць. Тэрмінова 
склікалі прэзідыум. Разаслалі 
лісты ўсім падпісантам.

Тое, што там адбывалася, інакш 

як словам «судзілішча» назваць 
немагчыма. Анатоля, шчырага, 
крыштальна сумленнага чалавека 
і пісьменніка, абвінавачвалі ва ўсіх 
смяротных грахах, пачынаючы ад 
нібыта выступлення на святочнай 
сцэне ў нецвярозым стане і 
заканчваючы нібыта абразамі 
беларускага народа. Калі шквал 
гэтага абсурду крыху аслабеў, 
Анатоль паспрабаваў сціпла 
апраўдацца: маўляў, людцы, 
я нічога гэтага не рабіў… Ён 
звярнуўся да прысутных: галоўнае, 
кажа, гэта чалавекам заставацца. 
І, не дачакаўшыся адэкватнай 
рэакцыі, эмацыйна шпурнуў на 
стол свой пісьменніцкі білет.

Нас, падпісантаў, таксама не 
маглі проста так пакінуць у спакоі. 
Адзін з памочнікаў Мікалая 
Чаргінца, анатоль Матвіенка, 
няйначай «шэры кардынал», 
агучыў карпатліва назбіранае дасье 

на кожнага з нас. Аказваецца, 
мы – ворагі, нацыяналісты! 
Аналіз нашых старонак у 
«Фэйсбуку» паказаў, што мы – 
нядобранадзейныя грамадзяне. 
Са здзіўленнем мы дазналіся, 
што, аказваецца, кожны сябар 
Саюза пісьменнікаў павінен усёй 
душой падтрымліваць палітыку 
сённяшняга прэзідэнта. Дарэчы, 
адпаведны зварот у падтрымку 
дзеючай улады перад выбарамі 
выстаўлены на афіцыйным сайце 
СПБ.

Атмасфера напалялася. Як 
ініцыятар звароту, слова ўзяў 
я: распавёў прысутным, што 
калісьці, на пачатку 2000-х, у гэтым 
будынку мяне прымалі ў той, 
ранейшы, Саюз пісьменнікаў зусім 
іншыя людзі, класікі, вядомыя 
беларускія пісьменнікі. Я сказаў, 
што мне вельмі сорамна перад імі 
за тое, што тут адбываецца, хоць 

сённяшні саюз і не мае ніякага 
дачынення да той магутнай і 
ўплывовай творчай суполкі. І я 
сказаў, што хачу папрасіць у 
тых людзей прабачэння, хоць 
большасці з іх ужо і няма на гэтай 
зямлі фізічна, але іх магутная 
энергетыка засталася ў гэтых 
сценах.

Пасля мяне выступалі 
іншыя. Мікола адам, адзін з 
падпісантаў, сказаў наступнае: 
«Пісьменніка можна выключаць з 
творчага саюза толькі за адно: 
за прафнепрыдатнасць. Трэба 
глядзець не ў твар літаратара, а 
ў ягоны твор!»

Складана процістаяць 
нахабству і хлусні, калі знаходзішся 
ў меншасці. Мы ведалі, куды 
ішлі, і здагадваліся, што будзе. 
Але спадзяваліся хоць на нешта 
чалавечае. Старшыня Мікалай 
Чаргінец звярнуўся да мяне: «Як 

гэта так, вось вы, чалавек такіх 
апазіцыйных поглядаў, а працуеце 
ў газеце «ЛіМ», заснавальнікам 
якой выступае дзяржаўны Саюз 
пісьменнікаў?» На гэта я адказаў, 
што ўласнікам і выдаўцом газеты 
«ЛіМ» зяўляецца не дзяржава і 
не пісьменніцкі саюз, а беларускі 
народ, які плаціць падаткі, што 
ідуць на выпуск тыднёвіка.

Я хацеў яшчэ дадаць, што 
калісьці «ЛіМ» выпісвалі і чыталі 
не толькі інтэлігенты, але і 
рабочыя і сяляне. Што менавіта 
на яго старонках раней з’яўляліся 
злабадзённыя, вострыя матэрыялы 
на грамадска-палітычныя тэмы. 
Што ў 1988 годзе менавіта ў 
«ЛіМе», наклад якога складаў тады 
каля 30 тысяч экзэмпляраў (для 
параўнання: сёння – 841 экз.), быў 
надрукаваны артыкул: «Курапаты 
– дарога смерці» Зянона Пазьняка, 
які паўплываў на светаўспрыманне 

цэлага пакалення і, па сутнасці, 
паклаў пачатак незалежнай 
Беларусі. Хацеў абурыцца, 
што даўно на дзяржаўным 
узроўні ідзе палітыка свядомага 
знішчэння часопісаў «Полымя», 
«Маладосць», «Вожык», «Нёман» 
– некалі флагманаў літаратурнага 
жыцця Беларусі, наклады якіх 
цяпер мізэрныя, аб’ём малы, а 
ў супрацоўнікаў – жабрацкія 
заробкі.

…Хацеў сказаць, але мяне 
перапынілі, нават і слухаць не 
захацелі. Нас «ветліва» папрасілі 
пакінуць памяшканне, бо на 
парадку дня – іншыя пытанні. 
Я падняўся і сказаў, што не магу 
больш быць у гэтым Саюзе. 
Напісаў заяву аб выхадзе з 
арганізацыі, аддаў у прыёмную 
сакратарцы. І нібыта скінуў з 
душы велізарны цяжар. Бо гэта 
«членства» ціснула на мяне, не 

давала ўздыхнуць. Я ўпэўнены, 
што ў свабоднай краіне Беларусь, 
якой яна, веру, неўзабаве стане, 
больш не будзе месца такім 
«судзілішчам». 

Калі я пісаў гэтыя радкі, 
прыйшло паведамленне, што 
2 жніўня, у нядзелю, Анатоля 
Кудласевіча затрымалі. Раніцай, 
калі ён выгульваў сабачку, побач 
спынілася аўто, некалькі чалавек 
у цывільным схапілі яго і звезлі 
ў невядомым накірунку. З таго 
часу ні жонка, ні сыны Анатоля 
не могуць высветліць, што з ім 
здарылася і дзе ён знаходзіцца.

Вось гэта – твар сённяшняй 
улады, драпежны ашчэр, які 
яна паказвае сваім грамадзянам 
кожны дзень. Хачу звярнуцца да 
тых сарака членаў прэзідыума, 
якія падпісалі ганебны пратакол 
аб выключэнні Анатоля: вы – 
саўдзельнікі злачынства. Гэты 
факт ужо нішто не адменіць. 
Гісторыя помніць усё.

Янка ЛАЙКОЎ.
P.S. Пасля таго як родныя 

Кудласевіча напісалі заяву пра 
знікненне чалавека, ім паведамілі, 
што яго адвезлі ў Жодзіна (вул.
Савецкая, 22) на адбыццё 10 сутак.

Міхася СКОБЛЫ

100 РАдкОЎ

Міхася СКОБЛЫ

100 РАдкОЎ

Сцягі на 
балконах

Помніце легендарнага Мірона, які вывешваў бел-чырвона-
белыя палотнішчы ў маладаступных месцах? Сцягі з’яўляліся то 
на сталічнай тэлевежы, то на заводскім коміне, то на лініі высо-
кага напружання. Ніхто ніколі не бачыў адважнага сцяганосца, яго 
ведалі толькі па аўтографах, якія ён пакідаў пры сцягах. Мастак 
Аляксей Марачкін нават партрэт таго Мірона намаляваў, але 
безаблічна, са спіны.

Добра, калі зерне падае не на камень, – сёння ў Мірона масава 
з’яўляюцца паслядоўнікі па ўсёй Беларусі. І іх усё большае. Не, яны 
не лезуць на злом галавы на вежы і коміны, яны вывешваюць нацыя-
нальныя сцягі на ўласных балконах. Тым самым дэманструючы сваю 
салідарнасць з тымі, хто дамагаецца палітычных змен у краіне. Такія 
выпадкі лічацца ўжо на дзясяткі – яны зафіксаваны ў сталіцы і ва ўсіх 
абласных гарадах, маюць месца і ў раённых цэнтрах.

Шматпавярховік са сцягам выглядае ўражліва, яго відаць зда-
лёк. Такі дом-сцяганосец я бачыў на ўласныя вочы ў мінскім 
мікрараёне “Новая Баравая” – “заштораны” бел-чырвона-белым 
палотнішчам (метраў на 5!) балкон на 11-м паверсе кідаўся ў вочы 
за кіламетр.

Відаць, камусьці пасля перадвыбарнага недасыпу той дом падаўся 
мітынговай плошчай, пастаўленай “на папа”. І – пайшло змаганне са 
сцягамі на балконах. На вуліцы Гая ў Мінску пад балкон тэрмінова 
падагналі аўтавышку, на Смаргоўскім тракце гаспадароў балкона 
звінавацілі ў самавольным змяненні фасада дома, у Віцебску ўвогуле 
дайшло да кур’ёзу – нейкі няйнакш блізарукі ахоўнік правапарадку 
палічыў сцягам… тры майкі, што сохлі на вяроўцы, – белую, чыр-
воную і белую. Майкі, правёўшы іх дэталёвы агляд, міліцыянеры 
забіраць не сталі, а сцягі ў Мінску канфіскавалі. Прычым без абавяз-
ковых у падобных выпадках пратаколаў, без уцямнага тлумачэння, які 
закон і ў якім месцы парушаны.

Прабачце, сцяг – гэта маёмасць, ён каштуе грошай (сам купляў 
у афіцыйна зарэгістраванай краме за 20 рублёў), і забіранне яго 
міліцыянерамі з прыватнай тэрыторыі без дакументальнага афарм-
лення можна назваць толькі адным словам – крадзеж.

Начальнік Цэнтральнага РАУС горада Мінска палкоўнік Артур 
Шахлай, Смаргоўскі тракт і вуліца Гая знаходзяцца пад вашай апе-
кай. Вы ведаеце, што сярод Вашых падначаленых з’явіліся зладзеі, 
якія лазяць па балконах законапаслухмяных грамадзян і крадуць 
тканіну (колер у дадзеным выпадку не мае значэння)? Разумеючы, 
што дзейнічаюць антызаконна, яны не пакідаюць ніякіх папяровых 
доказаў, бо разумеюць: за крадзеж ім давядзецца адказваць. А калі 
вашы падначаленыя потым прызнáюцца, што лазілі па чужых бал-
конах не па сваёй волі, то ў ліку зладзеяў можаце апынуцца і вы, 
палкоўнік Шахлай. Палкоўніцкія пагоны і дробны крадзеж – смеху 
варты канец кар’еры можа атрымацца.

Дзеля справядлівасці варта сказаць, што асобныя міліцыянеры 
(напрыклад, у Гродне) вядуць сябе карэктна і толькі папярэд-
жваюць уласнікаў сцяганосных балконаў, што кагосьці з суседзяў 
раздражняе бел-чырвонае спалучэнне колераў. Але ці мала што 
кагосьці раздражняе? Мне, напрыклад, дужа не падабаецца чырво-
ны савецкі сцяг над сталічным Музеем гісторыі Вялікай Айчыннай 
вайны. Ці – герб БССР на Магілёўскім аблвыканкаме. Але ж я не 
лезу па лесвіцы на дах таго музея і не збіваю з рагаткі той герб! 
Хоць іхняе месцазнаходжанне на дзяржаўных установах, хачу гэта 
падкрэсліць, не рэгламентуецца ніякімі афіцыйнымі дакументамі.

Не рэгламентуецца адміністрацыйным кодэксам і тое, штó я 
маю права вывешваць на ўласным балконе. Хачу – вешаю кашулю 
для прасушкі, хачу – плакат з Кастусём Каліноўскім, хачу – сцяг, 
які чатыры гады быў дзяржаўным сімвалам Рэспублікі Беларусь. І 
пакуль заканадаўства не дабралася да майго балкона (не выключа-
на, што з цягам часу дабярэцца), ніхто не мае права наводзіць там 
свой парадак – здымаць кашулю, плакат або сцяг.

Ісці ці не ісці на чарговую Плошчу – асабістая справа кожнага. 
Падстаўляць пад дубінкі галаву варта далёка не заўсёды. Але любы 
з нас можа дадаткова зрабіць сваю ўласную плошчу пратэсту, 
плошчу новай Беларусі, плошчу нацыянальнай еднасці дома – 
вывесіўшы бел-чырвона-белы сцяг на сваім балконе. Ні на літару 
не парушаючы дзейнага заканадаўства.

Я гэта зрабіў. Сцяг вісіць. Яго штодзень бачаць сотні людзей – 
пад маім балконам праходзіць дарожка да метро. І аўтавышкі пад 
вокнамі пакуль не відаць.
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ЖАНЧЫНЫ З ЛЕГЕНдЫ

Лiчыцца, что важнейшымi справамі ў сусветнай гiсторыi займалiся выключна мужчыны. Насамрэч роля жанчын не меней значная, праўда, да гэтай 
пары належным чынам не ацэненая.

Пісьменнік, грамадскі дзеяч Анатоль Бутэвіч апавядае пра найбольш знакавыя ў беларускай гісторыі жаночыя постаці. Яны кахалі і былі каханымі, 
нярэдка выходзілі замуж за невядомых ім мужчын, ехалі на край свету, траплялі ў займальныя трыкутнікі, пераадольвалі ўсе згрызоты непадзеленага 

кахання. Бо на тое яны i жанчыны...
У сённяшнім нумары “Народнай Волі” – першы нарыс “Шлюбаванне не азначае “каханне”.

Анатоль БУТЭВІЧ

ШЛюБАВАННЕ НЕ АЗНАЧАЕ «КАхАННЕ»
Каб пераканацца, што без важнай 

і важкай ролі жанчын у еўрапейскай і 
сусветнай гісторыі многія яе старонкі 
заставаліся б белымі, давайце зазірнём 
за намітку часу, адхінем заслону забыц-
ця. І тады здавалася б вядомая нам 
гісторыя заіскрыцца новымі гранямі, 
новымі фарбамі, якія часам яе шэры 
колер пераўвасабляюць у займальнае 
мастацкае палатно.

Жанчыны, як і іхняе жыццё, што, без 
перабольшання, стала легендай, часам 
атулены такімі міфамі і паданнямі, што 
і не зразумець – праўдзівая гэта асоба 
ці прыдуманая мудрымі казкатворцамі. 
Так, і залічаныя да ліку святых зямлі 
беларускай Еўфрасіння Полацкая, 
Юліянія Гальшанская, Сафія Слуцкая, 
Валянціна Мінская, і Рагнеда, і белару-
ская Жанна д’Арк Настасся Слуцкая, і 
дачка Вітаўта Вялікага Соф’я, якая ста-
ла жонкай маскоўскага вялікага кня-
зя Васіля І Дзмітравіча і маці Васіля 
ІІ, і тутэйшыя выхаванкі, якія ўзышлі 
на польскі каралеўскі пасад, Альдона 
Гедымінаўна, Соф’я Гальшанская, 
Барбара Радзівіл, і паэтэса, арганізатар 
тэатра ў Нясвіжы Францішка Уршуля 
Радзівіл, і мецэнатка, прыхільніца бела-
рускай справы на нашых землях, без 
якой не выйшаў бы адзіны прыжыццёвы 
паэтычны зборнік Максіма Багдановіча 
“Вянок”, Магдалена Радзівіл, і многія 
іншыя справядліва сталі пазнавальнымі 
постацямі-сімваламі нашай зямлі.

Не, вядома, мы не будзем гаварыць 
выключна пра дзяржаўныя клопаты нашых 
гераінь. Жанчына заўсёды застаецца жан-
чынай: каханай, жонкай, маці – з усім бага-
тым веерам асабістага жыцця, часам незвы-
чайных і проста авантурных прыгод.

Не сакрэт, што дынастычныя шлю-
бы вялікалітоўскай знаці з іншаземцамі 
былі звыклай справай. Не саромеліся 
высокія пасольствы ехаць за трыдзе-
вяць зямель, каб дамовіцца аб шлю-
бе з патрэбнымі людзьмі, калі гэтага 
вымагалі палітычныя абставіны і бяспе-
ка дзяржавы. А калі зірнуць з проста 
чалавечага пункту погляду? Гэта ж трэба 
было добра ведаць, дзе “растуць” жаніхі 
і нявесты, каб выбраць патрэбнага пар-
тнёра, стварыць патрэбную (палітыкам 
таксама) пару, удала паяднаць інтарэсы 
родаў, сямействаў і розных дзяржаў. 
Значыць, неабходна было пільна сачыць 
за жыццём суседзяў, за тым, што і як 
адбываецца на чужых землях. Складаная, 
скажу вам, работа.

Чаго толькі не бывала ў нашай 
гісторыі! Часта шлюбы вызначалі лёс 
зямель, а то і дзяржаў. І пачалося гэта 
ў тыя далёкія ад нас стагоддзі, якія і 
дагэтуль як след не даследаваны і не 
ўвасоблены ў мастацкія творы. У тым 
ліку тагачасныя шлюбныя справы.

Згадаем хоць бы князя тураўскага, 
а пазней і вялікага кіеўскага князя 
Святаполка Уладзіміравіча, які прыклад-
на ў 1013 годзе ажаніўся з дачкой поль-
скага князя, а затым і караля польска-
га Баляслава Храбрага. Гісторыкі свед-
чаць, што сам Баляслаў у 1018 годзе, 
не атрымаўшы ад кіяўлян таго, на што 
спадзяваўся, і ўцякаючы ад іх, павёў з 
сабой у якасці наложніцы Прадславу, 
дачку князя кіеўскага Уладзіміра 
Святаславіча (Святога) і княжны полац-
кай Рагнеды, якая была другой з шасці 
жонак Уладзіміра. А ў гэты час Баляслаў 
ужо быў жанаты з іншай. Ды ўвогуле ў 
нашым старадаўнім Полацкім княстве 
было столькі загадкавага ў наладжванні 
сямейных адносін, што разгадваць 
і аналізаваць гэтыя таямніцы і падзеі 
давядзецца яшчэ многім даследчыкам 
цягам доўгіх гадоў.

Сын Яраслава Мудрага князь тураўскі 
і вялікі князь кіеўскі Ізяслаў быў жанаты 
з унучкай Баляслава І, дачкой караля 
польскага Мешка ІІ Гертрудай (Аленай). 
Ягоны пераемнік – сын Мешка ІІ і брат 
Гертруды кароль польскі Казімір І – у 

1042 годзе ажаніўся з сястрой вялікага 
князя кіеўскага Яраслава Мудрага 
Дабранегай (у хрышчэнні Марыяй).

А сын Казіміра І і Дабранегі кароль 
польскі Баляслаў ІІ Смелы быў жанаты з 
дачкой трэцяга сына Яраслава Мудрага, 
вялікага князя кіеўскага Святаслава 
Яраславіча, Вышаславай.

Не менш цікавага і нават незвычай-
нага адбывалася і ў Вялікім Княстве 
Літоўскім. Род вялікага князя і перша-
га караля літоўскага Міндоўга меў над-
звычай разнастайныя шлюбныя повязі. 
Усяго некалькі фактаў. Прыблізна ў 1251 
годзе князь Даніла Раманавіч Галіцкі пас-
ля смерці сваёй першай жонкі ажаніўся з 
пляменніцай Міндоўга – сястрой полац-
кага князя Таўцівіла. Дачку Міндоўга ў 
1255 годзе аддалі за брата Рамана (сына 
Данілы Раманавіча) Шварна Данілавіча. 
Сам жа Раман меў у валоданні атры-
маныя ад Міндоўга Новагародскае, 
Ваўкавыскае і Слонімскае княствы.

Даследчыкі адзначаюць пэўную скла-
данасць адносін паміж Вялікім Княствам 
Літоўскім і Залатой Ардой, асабліва на 
пачатку ХІV стагоддзя. Адчуванне такой 
напружанасці, як ні дзіўна, сыходзіла 
найперш з залатаардынскага боку. Гэта 
разумеў тагачасны кіраўнік Улуса Джучы 
(Залатой Арды) мангольскі хан Узбек, які 
шукаў магчымасці паразумецца з гаспа-
даром Княства вялікім князем літоўскім 
Гедымінам. Так-так, сам Узбек-хан, якога 
сучаснікі цанілі вельмі высока, а арабскі 
пісьменнік Ібн Батута казаў, што “ён 
адзін з тых сямі цароў, якія найвялікія і 
наймагутныя цары свету”! І гэты адзін з 
самых магутных уладароў шукае паразу-
мення з вялікім князем літоўскім, жадае 
палепшыць адносіны з ім і ліквідаваць 
супярэчнасці. Хіба не пра гэта свед-
чыць наступны эпізод? Хоць, як на мой 
погляд, эпізод гэты варты значна боль-
шага, а пры ўважлівым да яго стаўленні 
і справядлівай ацэнцы пра многае гаво-
рыць і многае высвятляе ў тагачасных 
міжэтнічных адносінах не толькі на 
еўрапейскіх прасторах.

Сын маскоўскага князя Івана Каліты 
Сямён Горды меў першай жонкай дачку 
Гедыміна Аўгусту (у праваслаўі Настассю). 
Іхні надзвычай пышны шлюб адбыўся ў 
Маскве ў 1333 годзе, пра што паведамляе 
Сімяонаўскі летапіс. Звычайная з’ява? А 
гэта як паглядзець. Мне бачыцца ў гэтым 
больш важкі сэнс. Вядомая рэч, што гэты 
шлюб (дарэчы, як і многія тагачасныя) 
меў палітычную афарбоўку. Як мінімум 
ён закранаў інтарэсы трох дзяржаўных 
утварэнняў. Найперш, вядома, меў на мэце 
палепшыць маскоўска-вялікалітоўскія 
стасункі. Але не толькі. Гэты шлюб самым 
непасрэдным чынам датычыў Залатой 
Арды.

У той час маскоўскія князі бралі 
ў ардынскіх ханаў ярлык на княжан-
не, плацілі даніну. Арда не хацела 
і не магла страціць свайго ўплыву на 

маскоўскую палітыку. Таму ханы пільна 
сачылі за ўсімі стасункамі маскоўскіх 
князёў з іншымі этнасамі, асабліва з 
вялікалітоўцамі. Дык ці мог у такіх умо-
вах адбыцца шлюб маскоўскага князя 
і вялікалітоўскай княжны без дазволу 
ардынскага хана? Наўрад ці. Не зразумеў 
бы хан Узбек такога кроку залежнага 
ад яго маскоўскага князя. Тым больш 
у дачыненні да не надта прыхільнага 
Залатой Ардзе Вялікага Княства 
Літоўскага. Такіх кантактаў Арда, мяк-
ка кажучы, не вітала. Згодна з тадыш-
няй традыцыяй, бацька жаніха павінен 
быў прасіць рукі нявесты непасрэдна 
ў яе бацькі. Значыць, Іван Каліта мусіў 
сустрэцца з вялікім князем літоўскім 
Гедымінам. Сустрэўся, але са згоды хана 
Узбека.

Што стаіць за ўсімі гэтымі 
“рэверансамі”, акрамя чыста шлюбных 
адносін? Вядома, палітычная выга-
да. Але для каго найперш? Мяркую, 
адразу для ўсіх трох суб’ектаў гэтай 
гісторыі. Іван Каліта мог разлічваць 
на спрыяльнае стаўленне Гедыміна да 
Маскоўскага княства. Як ні дзіўна, але 
на тое ж самае спадзяваўся і хан Узбек, 
толькі ў дачыненні да самога сябе. Яму 
вельмі было патрэбна нармалізаваць, 
кажучы сучаснай мовай, адносіны 
з ВКЛ, і найперш з самім гаспадаром 
Княства Гедымінам. Якім чынам? Усе 
трое станавіліся нібыта звязаныя адной 
ніткай – шлюбам Сямёна і Аўгусты.

Бацька Сямёна просіць дазволу ў 
хана Узбека і князя Гедыміна. Узбек, даю-
чы такую згоду, выказвае свае адносіны 
да Каліты (не выпускае яго з-пад свае 
ўлады) і адначасова да Гедыміна, спадзе-
ючыся, што ў выпадку чаго на паводзіны 
гаспадара Княства ў дачыненні да 
Залатой Арды здолее паўплываць Іван 
Каліта, а затым і ягоны сын Сямён 
Горды, які таксама не пазбаўляўся зала-
таардынскага падпарадкавання.

Такім чынам, гэты дынастычны 
шлюб наўпрост уплываў на маскоўска-
вялікалітоўскія адносіны і стасункі 
паміж Залатой Ардой і ВКЛ. Можна без 
перабольшання казаць, што Масква і 
Арда (але таксама Польшча і Тэўтонскі 
ордэн) бачылі ў Княстве значную 
палітычную сілу, якая здольная была 
рэальна ўплываць на міждзяржаўныя 
адносіны не толькі ў сваім рэгіёне. А 
гэта давала пэўныя дывідэнды і само-
му вялікаму князю літоўскаму Гедыміну, 
умацоўвала яго лідарскія пазіцыі. 
Адначасова гэта сведчыла аб значнай 
і ўсё больш прыкметнай ролі ВКЛ. З 
Княствам мусілі лічыцца не самыя сла-
быя суб’екты тагачаснай гісторыі.

Гэты прыклад не адзіны. “Завочныя” 
шлюбы адбываліся даволі часта. Згадаем 
шлюбаванне Гедымінавых дачок: 
Эльжбеты – з сынам мазавецкага князя 
Баляслава ІІ плоцкім князем Вацлавам, 
Офкі (Яўфіміі) – з галіцка-валынскім 

князем Юрыем II Баляславам. Дык ці не 
ўплывалі гэтыя шлюбы на ўзвышэнне 
ролі Княства і ягонага гаспадара? Ці не 
сведчылі пра жаданне многіх валадароў 
мець прыязныя адносіны з ВКЛ?

Ды якія б інтрыгі ні адбываліся на 
шлюбным полі, жыццё аказвалася боль-
шым інтрыганам, чым самі людзі. Сын 
Гедыміна Альгерд, вялікі князь літоўскі, 
меў за жонку Улляну Аляксандраўну 
– дачку вялікага князя цвярскога 
Аляксандра і сястру вялікага князя цвяр-
скога Міхаіла Аляксандравіча; шлюб 
адбыўся ў 1350 годзе. З дачкой вялікага 
князя маскоўскага Івана ІІІ Васільевіча 
Аленай быў жанаты ўнук Ягайлы вялікі 
князь літоўскі з 1492-га і кароль польскі 
з 1501 года Аляксандр Казіміравіч. 
Шлюб адбыўся ў 1494 годзе, што паклала 
канец руска-літоўскай вайне 1487–1494 
гадоў. Аднак Алена і ў шлюбе застава-
лася праваслаўнай, з-за чаго палякі не 
хацелі каранаваць яе на каралеву.

І ўсё ж такі варта прызнаць, што і пры 
палітызаваным падыходзе да шлюбаван-
ня нікуды не знікала рэальнае каханне. 
Прытым моцнае і часам нават авантур-
нае. Хіба не пра тое сведчыць шлюб 
вялікага князя літоўскага Кейстута з 
Бірутай – язычніцкай жрыцай-вайдэлот-
кай з літоўскага капішча Пяркунаса каля 
Палангі? Згодна з тадышняй традыцыяй, 
яна мусіла сцерагчы святы агонь Зніч і не 
займацца ніякімі іншымі справамі, а тым 
больш выходзіць замуж. Таму і адмовіла 
17-гадовая дзяўчына Кейстуту, не зва-
жаючы на ягоную высокую пасаду. Ды 
не такі быў вялікі князь, каб згадзіцца. 
Тым больш што Бірута сапраўды разбіла 
ягонае сэрца, не мог ён пакінуць яе 
самотнай і адзінокай. Загадаў слугам, і 
тыя выкралі Біруту з капішча. Кейстут 
прывёз прыгажуню ў Трокі і ў 1348 год-
зе адбыўся іхні шлюб. Замест служэн-
ня багам Бірута стала служыць сям’і. 
Нарадзіла шасцёра сыноў і чатырох 
дачок. Самым знакамітым з роду стаў 
сын Вітаўт, якога людзі за ягоныя спра-
вы яшчэ пры жыцці назвалі Вялікім. Да 
гэтага часу ў Паланзе знаходзіцца гара 
Біруты, дзе яна была пахавана. А пра 
Кейстута і Біруту народ стварыў нямала 
легенд і паданняў, відаць, для таго, каб 
уславіць і ўшанаваць сапраўдную шчы-
расць узаемаадносін мужа і жонкі.

У 1390 годзе Вітаўт аддаў сваю 
адзіную дачку Соф’ю, маці якой Ганна 
была сястрой смаленскага князя Юрыя 
Святаславіча, за будучага вялікага кня-
зя маскоўскага і ўладзімірскага Васіля 
І – старэйшага сына вялікага князя 
маскоўскага Дзмітрыя Данскога. Вось 
які выкрутас гісторыі. Не надта даўно, 
усяго 6 гадоў таму, вялікі князь літоўскі 
Ягайла меў намер пашлюбіцца з дачкой 
Дзмітрыя Данскога Соф’яй, а зараз іншая 
Соф’я ўехала ў сталіцу Вялікага княства 
Маскоўскага паўнаўладнай гаспадыняй.

Унук Гедыміна Дзмітрый Карыятавіч 

ажаніўся ў 1356 годзе з дачкой 
маскоўскага князя Івана ІІ Краснага.

Дачка Дзмітрыя Данскога Марыя 
ў 1394 годзе выйшла замуж за сына 
вялікага князя літоўскага Альгерда 
Лінгвена (Лугвена) Сымона, які быў кня-
зем Вялікага Ноўгарада.

Дачка полацкага князя Брачыслава 
Васількавіча Аляксандра (Параскева) 
была жонкай вялікага князя кіеўскага і 
ўладзімірскага Аляксандра Неўскага. А 
сам Брачыслаў меў за жонку князёўну 
смаленскую.

У красавіку 1424 года да Вітаўта ў 
Гародню прыехалі паслы імператара 
Свяшчэннай Рымскай імперыі і кара-
ля венгерскага Сігізмунда з просьбай 
аб садзейнічанні ў падпісанні шлюбнага 
дагавора з Ягайлам наконт шлюбавання 
Ядвігі, ягонай дачкі ад другой жонкі, і 
памеранскага князя Багуслава. Каб задо-
брыць Вітаўта, вельмі хвалілі яго, казалі, 
што сваімі дзеямі і славай ён нагад-
вае цэсара. Аднак яшчэ раней Ягайла 
падпісаў шлюбны дагавор Ядвігі з марк-
графам брандэнбургскім. Таму дамовы 
не атрымалася.

Як можна меркаваць з пераліку 
толькі гэтых прыкладаў, гаспадары 
Княства часта не жадалі прывязваць 
сябе і сваё гаспадарства да палітыкі 
нейкай адной дзяржавы, каб не зале-
жаць самім і не ставіць у залежнасць 
лёс гаспадарства. Мець добрыя стасункі 
з рознымі суседзямі (і не толькі) было 
больш выгадна, чым з кімсьці сварыцца і 
наклікаць небяспеку.

Цікавы жыццёвы лёс выпаў рускаму 
князю Андрэю Курбскаму, які ў свой 
час уцёк ад рускага цара Івана Грознага 
ў Вялікае Княства Літоўскае. Ён не 
толькі жыў у Крэўскім замку, але нават 
парадніўся з родам князёў Гальшанскіх. 
А праз гэта, можна сказаць, з дынастыяй 
Ягелонаў-Ягайлавічаў, якая пачалася ад 
Соф’і Гальшанскай і Ягайлы. У 1571 годзе 
Курбскі ажаніўся з багатай удавой пасля 
луцкага кашталяна Міхаіла Казінскага 
Марыяй Юр’еўнай Казінскай. Яна 
паходзіла з роду Гальшанскіх, была дач-
кой Юрыя Іванавіча, ваяводы кіеўскага 
ў 1508–1510 гадах, сястрой апошняга 
гальшанскага князя Сямёна Юр’евіча 
Дубровіцкага. Курбскі на многае 
разлічваў ад гэтага шлюбу. Аднак далёка 
не ўсе спадзяванні спраўдзіліся. Праўда, 
у высокі свет знакамітых вялікалітоўскіх 
родаў ён увайшоў. Стаў блізкі з Сапегамі, 
Сангушкамі, Валовічамі і іншымі 
магнатамі. Аднак у 1579 годзе Курбскі 
развёўся з Марыяй і ажаніўся з небага-
тай дзяўчынай Аляксандрай Сямашка, 
меў ад яе дачку Марыю і сына Дзмітрыя.

А ў нашай з вамі даўняй гісторыі, у 
тым ліку гісторыі шлюбаванняў магнатаў 
Радзівілаў, чаго толькі не адбывалася!

Шлюб стрыечных брата і сястры. 
Так, быў і такі выпадак сярод знакамітага 
роду Радзівілаў. Ваявода віленскі, вялікі 
гетман літоўскі кальвініст Януш Радзівіл 
насуперак волі свайго бацькі – вялікага 
гетмана літоўскага, ваяводы віленскага 
Крыштофа Радзівіла – у 1638 годзе ўзяў 
шлюб з каталічкай Кацярынай Патоцкай. 
Аднак праз чатыры гады жонка памер-
ла, пакінуўшы дачку Ганну Марыю. 
Пераадолеўшы розныя перашкоды, яна 
стала пазней жонкай стрыечнага дзядзькі 
стрыечнага брата свайго бацькі Багуслава 
Радзівіла з біржайскай галіны, які валодаў 
Слуцкам і быў паплечнікам яе бацькі ў 
змаганні за лёс Вялікага Княства Літоўскага.

Жаніцьба на чужым вяселлі. 
Адзінаццатым нясвіжскім ардынатам і 
апошнім гаспадаром Нясвіжскага замка 
быў Дамінік Геранім Радзівіл. Той самы, 
які выступаў на баку Напалеона ў вайне 
1812 года. Аднак у гісторыі нясвіжскі 
князь застаўся і дзякуючы свайму незвы-
чайнаму шлюбу. Была ў яго стрыечная 
сястра прыгажуня Тэафіля Ігнатаўна 
Мараўская. 15 сакавіка 1807 года яна 
выходзіла замуж за графа Юзафа 

Старжынскага, вяселле адбывалася ў 
Менску. Гуляў на вяселлі і Дамінік. На 
той час ён ужо быў жанаты з Ізабэлай 
Мнішак (вяселле адбылося 3 лютага 1807 
года). Але сэрцу не загадаеш.

Шумнае шлюбнае застолле не звяр-
нула ўвагі, што ў нейкі момант князь 
выйшаў з-за стала. Не заўважылі госці 
і таго, што следам за ім рушыла нявеста 
– Тэафіля. Але не праветрыцца рашылі. 
Князь пасадзіў Тэафілю ў сваю карэту і – 
дай Бог ногі. Апамяталіся сваякі і госці, 
ды позна. Дамінік з Тэафіляй апынуліся 
ў Аўстрыі: вырашылі стаць мужам і 
жонкай, нават не чакаючы афіцыйнага 
разводу. Тут 29 лютага 1808 года ў іх 
нарадзіўся пазашлюбны сын Аляксандр 
Дамінік. А пасля разводу Тэафілі на свет 
з’явілася дачка Стэфанія, якая ў 1829 
годзе стала жонкай Льва Вітгенштэйна 
– сына расійскага фельдмаршала гра-
фа Пятра Вітгенштэйна. Калі Дамінік 
памёр, Тэафіля ў 1816 годзе выйш-
ла замуж за рускага князя Аляксандра 
Іванавіча Чарнышова – знанага дзеяча 
рускай разведкі і арміі. Аднак і гэты 
шлюб быў для Тэафілі нядоўгім – праз 
3 гады яна з іншым абраннікам з’ехала 
ў Парыж.

Жонка ўцякла ад мужа. У тым жа 
родзе Радзівілаў на шлюбным фронце 
здараліся і зусім неверагодныя гісторыі. 
Ад некаторых з іх уцякалі нават жонкі. 
Князь Геранім Вінцэнт Радзівіл – сын 
Радзівіла Рыбанькі, падкаморы вялікі 
літоўскі, стараста мінскі – 31 снежня 1775 
года ажаніўся з нямецкай прынцэсай 
Соф’яй Даратэяй фон Турн-і-Таксіс. Гэты 
шлюб парадніў вялікалітоўскага магната 
Гераніма Радзівіла з многімі еўрапейскімі 
дынастыямі. Яны мелі чатырох сыноў, але 
тры памерлі малалетнімі. А 17 студзеня 
1784 года выбухнуў грандыёзны скандал. 
Соф’я Даратэя разам са сваім каханкам 
тайна ўцякла з Нясвіжа. Геранім кінуўся 
ў пагоню і дагнаў іх у Тыльзіце, на мяжы 
з Прусіяй. Каханкам княгіні аказаўся 
вядомы чэшскі кампазітар Ян Уладзіслаў 
Дзюсек, які ў сакавіку 1783 года выступаў 
у Варшаве, адкуль адправіўся ў Нясвіж. 
Пасля стодзённага палону Дзюсек уцёк. 
У студзені 1786 года Геранім развёўся з 
жонкай, у якой неўзабаве нарадзіўся 
сын Дамінік Геранім, апошні ўладальнік 
Нясвіжа. 18 верасня 1786 года ва ўзросце 
27 гадоў Геранім Радзівіл памёр. Ягоныя 
ўладанні перайшлі па спадчыне малалет-
няму Дамініку.

Шлюбныя стасункі радзівілаў і 
Кенэдзі. Малодшая сястра жонкі амеры-
канскага прэзідэнта Жаклін Кенэдзі – Лі 
– была замужам за князем Станіславам 
Альбрэхтам Радзівілам (1914–1976). 
Станіслаў узяў шлюб з Лі Буўе 19 сакавіка 
1959 года. Абое былі ў шлюбе не першы 
раз. Радзівіл – трэці, Лі – другі. Жылі 
больш у Англіі, чым у ЗША, Станіслаў 
пахаваны ў Лондане. У іх быў сын 
Энтані і дачка Ганна Хрысціна. Аднак 
пасля 15 гадоў сумеснага жыцця яны 
развяліся. Станіслаў Альбрэхт з’яўляецца 
прадстаўніком роду Радзівілаў у 15-м 
пакаленні. Яго бацька – польскі сенатар 
Януш Радзівіл, маці – Ганна з Любамірскіх. 
Джон Кенэдзі быў хросным бацькам дзя-
цей Радзівіла, а Станіслаў хрысціў дзя-
цей амерыканскага прэзідэнта. Як згад-
вае сённяшні (2017 год) жыхар Варшавы 
Мацей Радзівіл (г.н. 1961), у чэрвені 1961 
года прэзідэнт ЗША спецыяльна прыехаў у 
Лондан, каб ахрысціць Ганну Радзівіл, а да 
гэтага Станіслаў Радзівіл хрысціў Джона 
Кенэдзі-малодшага.

Гэта толькі некаторыя з вялікага 
мноства прыкладаў незвычайных 
шлюбаванняў, што адбываліся колісь і 
на нашых землях.

А зараз давайце паразважаем і пра 
нашых жанчын, лёс якіх цесна знітаваны 
з дзяржаўнымі клопатамі, пазначаны не 
толькі прыгодамі, а і вялікімі і значнымі 
справамі дзеля карысці сваёй зямлі.

(Працяг будзе.)

Да 14 жніўня самалётам  
у Маскву не паляцім

Кіраўніцтва кампаніі “Белавія” 
вырашыла адкласці палёты ва ўсе пункты 
Расіі да 14 жніўня, а ў Краснадар і Сочы 
– да 15 жніўня.

у Грузію можна будзе паляцець 
самалётам толькі пасля 31 жніўня.

Такое позняе аднаўленне 
паветранай сувязі з замежжам звязана з 
каранавіруснай сітуацыяй.

Галіна РАДКЕВІЧ.

дА ВЕдАМА

Кинофестиваль «Лістапад» пройдет 
6–13 ноября

Фестиваль планируется провести в оффлайн-фор-
мате с показами кино на большом экране, лекциями, 
встречами, торжественными церемониями, живым 
и искренним общением между профессионалами инду-
стрии и любителями кино.

Организаторы отмечают, что с учетом эпидситуации 
будет сделано все возможное для организации комфорт-
ных и безопасных встреч со зрителями.

кОРОТкО

Кто поедет на детское 
«Евровидение»?

Прием заявок для уча-
стия в нацотборе на детское 
«Евровидение-2020» завершается 
15 августа.

Итоги отборочного тура будут 
подведены не позднее 24 августа, 
дата и формат проведения нацот-
бора на конкурс объявят до 7 сен-
тября.

«Белую Вежу» перенесли на 2021 год
Такая информация опубликована на сайте 

Брестского академического театра драмы.
«Это непростое решение было принято, чтобы обе-

зопасить гостей и участников фестиваля, работников 
театра и зрителей. Мы бы хотели, чтобы юбилейный 
XXV фестиваль «Белая Вежа» стал большим праздни-
ком и не был омрачен никакими рисками», – сказали в 
театре.

«Белая Вежа» учреждена в 1996 году. Фестиваль про-
фессионального театрального искусства ежегодно про-
водят в Бресте в сентябре.

Анекдот у нумар
– Скажы, за каго ты  

галасаваў, –  
і я скажу, хто ты.

Перадаў у рэдакцыю Вячаслаў ВОЛЬСКІ.

УСМІХНІЦЕСЯ...

Калаж Ірыны ПУСТАВАЛАВАЙ.
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К А л Е Й Д А С К О П

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79/1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

ШАХмАты

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫЛКО.

З  ПЕРШыХ  вУСНАЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

фУтБОл

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– у камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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Па гарызанталі: 1.Княгіня. 
8.Кімано. 9.Раёнка. 10.Сакавік. 
13.Іней. 14. Права. 15.Свет. 
18.Край. 19.Рогі. 22.Гукі. 
23.Вясна. 25.Блін. 29.Каханка. 
31.Азбука. 32.Трыбун. 
33.Здабыча.

Па вертыкалі: 1.Акуліна. 
2.Час. 3.Косы. 4.Глава. 
5.Ярка. 6.Лён. 7.Малітва. 
11.Беларуска. 12.Евангелле. 
16.Байка. 17.Зорка. 20.Пагорак. 
21.Жанчына. 24.Скарб. 26.Сказ. 
27.Хата. 28.Кут. 30.Сын.

Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

мАЗАІКА

мАЗАІКА

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ дУХОЎНАЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПрИНЦеВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯНЕРЫ

ЧАСТНАЯ ЖИЗНЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.


